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Урд хөршөөс жимс жимсгэнэ, нарийн ногоо худалдан авахад жилд зарцуулж буй 20 сая ам.долларыг дөрвөн улирлын 
хүлэмжийн хүчээр эх орондоо шингээнэ. 11

Үндсэн хуульд өөрчлөлт 
оруулах эхний алхам
Бүхэлд нь өөрчлөх, эсэх нь одоогоор 
тодорхойгүй байна. > 2

"Rio Tinto" Монгол Улсад 215 сая 
ам.долларын татвар төлжээ
2016 онд дэлхийн хэмжээнд нийт 5.3 тэрбум 
ам.долларын татвар төлжээ. > 11

Монголчуудыг дэлхий 
“Хуц” гэв-2
Монголд хувийн өмч рүү гэв гэнэт халдлаа 
гэсэн шуу гиан голлож байна. > 4

ЦАГ АГААРЫН ДЭЛГЭРЭНГYЙ МЭДЭЭЛЛИЙГ 
8 ДУГААР НҮҮРЭЭС УНШИНА УУ.
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ЗГМ

АМ.ДОЛЛАР ЮАНЬ РУБЛЬ

2421.28 350.50 42.20

ЗЭС 5-ЧИНГИС БОНД

99.980
0.04%

94.790
0.04%

АЛТMSE ALL 10-ЧИНГИС БОНД

5834
0.41%

1251.30
0.20%

839.97
0.28%

Ургадаг "уурхай"УЛС ТӨР
Элчин сайд Б.Дэлгэрмаа 
ОУХОБ-ны дарга Н.Н.Косовад 
Сан гийн сайдын захидлыг хүргэв.
УИХ-ын гишүүн Т.Аюурсайхан 
нарын гишүүд оффшорын эсрэг 
лобби бүлэг байгуулжээ. 
Намын бүлгүүд төсвийн 
тодотголын талаар мэдээлэл 
сонсов. 
Нийслэлийн АН-ын дарга 
Д.Баттулга өчигдөр тамга, 
тэмдгээ гардаж авав. 
ЕХ-ны дэргэд суух Элчин сайд 
О.Оч Дональд Тускэд итгэмж-
лэх жуух бичгээ өргөн барив.

ЭДИЙН ЗАСАГ
Банк хоорондын валют 
арилжааны цахим талбарын 
үйл ажиллагаа эхэллээ.
Монголбанкны нэг долоо 
хоногтой үнэт цаасны үлдэгдэл 
нэг их наяд төгрөгт хүрэв. 
Хөрөнгийн биржийн арил-
жааны индекс 838.97 нэгж 
болж, 0.28 хувиар буурав. 
БНХАУ-ын эдийн засгийн 
өсөлт энэ онд 6.5, ирэх онд 6.2 
хувиар өсөх төлөвтэй байна. 
АНУ-ын ажилгүйдлийн 
түвшин 4.5 хувь болж  
буурав. 

НИЙГЭМ
19-35 насны дөрвөн иргэн 
хар тамхи хэрэглэж байсныг 
цагдаагийнхан илрүүлжээ. 
Дундговь аймгийн хоёр сум 
яаралтай тусламжийн шинэ 
машинтай болно. 
Арванхоёрдугаар ангийн хоёр 
охин байшин дээрээс үсэрч 
амиа хорлосон хэрэг гарчээ. 
Хуурайшилтын улирал эхэл-
сэн тул түймрээс сэргийлэх 
хяналтыг чангатгахаар боллоо. 
“Жи тайм” сүлжээний 
хохирогчдын тоо 10 мянга 
гаруй болсон талаар мэдээлэв. 

ДЭЛХИЙ
АНУ-ын Ерөнхийлөгч асан 
Б.Клинтон том Бушийг эргэхээр 
очихдоо оймс бэлэглэжээ.
Британийн Гадаад хэргийн 
сайд Сирид дахин цохилт өгөх 
боломжийг үгүйсгэсэнгүй.
Унгарт Соросын их сургуу-
лийг хаахаас сэргийлж, 700 
мянга орчим хүн жагслаа. 
Хойд Солонгос руу илгээсэн 
АНУ-ын байлдааны хөлгүүд 
Өмнөд Солонгосыг чиглэв. 
Хятадын даатгалын зохицуу-
лах комиссын даргыг авлигад 
сэжиглэн байцааж байна. 

ЗГМ©

Төрийн тансаглалыг зогсоох 
шахалтыг баялаг бүтээгчид 
эхлүүллээ

Эко барилгын 
эрин

Пентагон Солонгосын 
хойгт хүчээ зузаатгана

НИЙТЛЭЛЧИЙН БУЛАН ЗГМ: СЭДЭВ

Эдийн засгийн энэ эгзэгтэй 
үед төр хар амиа бодлоо. Тэд 
ачааны хүндийг ард түмэндээ 
үүрүүлэхээр шийдэж. Тэвчиж 
болох зардлаа ч танаж чадсангүй. 
Харин долоон төрлийн татварыг 
нэмэх төсвийн тодотголыг УИХ 
хэлэлцэхээр хүлээгдэж байна. 
Төсвийнхөө үрэлгэн зардлаа 
хумиад хямралыг давахын 
оронд татвараа нэмэх хувилбарыг 
эцэст нь сонгожээ. Энэ бол төр 
хэтэрхий төмөр нүүрээ харуулсан 
хэрэг болов. Ийнхүү хаврын 

Хотжиж эхлээд хагас зуун 
жил гаруйг элээгээд буй Улаан
баатарынханд тулгарах сорилт 
дундрах болоогүй байна. Агаарын 
бохирдол, авто замын хөдөлгөөн, 
ахуйн хог хаягдлын асуудалдаа ч 
гарц олж амжаагүй байтал анхны 
барилгуудыг нураах цаг хаяанд 
хэдийнэ тулаад иржээ.

Тоон мэдээллээс харахад 1961 
оноос өмнө 194, 19611974 онд 183 
барилга Улаанбаатарт сүн дэр лэсэн 
байдаг. Нийслэлийн хэм жээнд 
газар хөдлөлтөд тэс вэргүй, дахин 
төлөвлөж шинэчлэх шаард лагатай 
325 орон сууцны барилга байгааг 
Мэргэжлийн хяналтын ерөнхий 
газраас тогтоосон байдаг. Үүний 
хүрээнд хуучны гэх тодотголтой 
150 гаруй барилгыг яаралтай 
нурааж, шинэчлэх талаар ярьж 
эхэлсэн. Гэтэл монголчуудад 
барилга буулгах туршлага байхгүй 
аж. Ерөнхий боловсролын 14 
дүгээр сургуулийн барилгыг 
буулгасан “Цамхаг констракшн” 
компанийн захирал Ц.Одгэрэл 
“Манай компанид Англид олон 
жил барилга буулгах ажил хийсэн 
нэг ажилтан бий. Түүний заавраар 
л сургуулийн барилгыг буулгасан 
даа. 

чуулганы хамгийн халгаатай 
сэдэв нь 2017 оны төсвийн 
тодотгол болж байна. Тодотгол 
тодрох болсон шалтгаан нь иргэн 
болгоны халаасыг тэмтэрч байгаа 
болохоор, тэр. 

Эрх баригчид иргэдийнхээ 
амьдралыг анзаарсан бол өнөөдөр 
албан тушаалынхаа тансаглалыг 
авч үлдэхгүй байх байлаа. 
Өрхийн төсөв рүү өнгийсөн төсөл 
боловсруулах ч үгүй байсан. 
Төсвийн тодотголоор зардлыг 
220.7 тэрбум төгрөгөөр нэмсэн 
төслийг УИХ одоо хэлэлцэж 
байна. 

З.Цэлмэг
@tselmegZGM
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Деметри Севастопуло, Том Митчелл
АНУ Сири дэх дайралтынхаа 

дараа Пхеньянд хүчээ харуу
лахаар шийдэв бололтой. Пуужин 
харваснаас хэдхэн цагийн хойно 
Цагаан ордон энэ цохилт Арабын 
улс төдийгүй бүх дэлхийд дохио 
болох ёстой гэж мэдэгдсэн. Хойд 
Солонгосын удирдагч Ким Жон 
Ун хэд хэдэн удаа пуужингийн 
туршилт хийснийг Вашингтон 
өдөөн хатгалга гэж үзсэн билээ. 
Пхеньян Сирид өгсөн цохилтыг 
эрс шүүмжлээд “Хүлцэж болшгүй 
түрэмгий үйлдэл” хэмээн нэрлэж, 
цөмийн зэвсгээ сайжруулах 
шаардлагыг нэмэгдүүллээ гэсэн 
юм.

Үүний сацуу Пентагон Солон
госын хойгт байлдааны онгоц 

тээгч хөлгөө байрлуулахаар 
шийд вэрлэсэн талаар АНУын 
цэр гийн өндөр тушаалтан манай 
сонинд ярихдаа дээрх арга хэм
жээг “хүчээ харуулах явдал” 
гэжээ. Түүнчлэн Хятад улс уг 
цо хил тыг анхааралдаа авсан байх. 

Учир нь Сирийн агаарын 
баазыг довтлох үед АНУын 
Ерөнхийлөгч Дональд Трамп 
Хятадын Ерөнхийлөгч Ши 
Жинпинтэй зоог барьж байсан 
билээ. Хойд Солонгосын талаар 
Трампын засаг захиргаа хатуу 
мэдэгдэл хийсний улмаас Хята дад 
түгшүүр үүсээд байсан нь саяын 
цохилтоос бүр ч нэмэгдсэн байж 
болох.
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2016-2017 оны 
хичээлийн жилийн статистик мэдээ

ЗГМ: ИНФОГРАФИК

БАГА, ДУНД БОЛОВСРОЛ

ХУВИЙН

2015-2016

132 133

636 645

2016-2017

ТӨРИЙН

ЭМЭГТЭЙ

2015-2016

269 277

265 274

2016-2017

ЭРЭГТЭЙ

ЭМЭГТЭЙ

2015-2016

23 23.4

5.3 5.4

2016-2017

ЭРЭГТЭЙ

Өмчийн

Өдрөөр суралцагч (мянгаар)

Үндсэн багш (мянгаар)

БСШУСЯ©

Нураах шаард
лагатай барилгын 
тоо 2027 он 
гэхэд хоёр дахин 
нэмэгдэнэ

Б.Баяртогтох
@bayartogtokhZGM
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ТОВЧХОН 
» ХАМТЫН АЖИЛЛАГАА 
Монгол Улсаас Европын 
холбооны дэргэд суух Онц 
бөгөөд Бүрэн эрхт Элчин сайд 
О.Оч Европын холбооны 
зөвлөлийн Ерөнхийлөгч 
Дональд Тускэд итгэмжлэх 
жуух бичгээ өргөн барив. Энэ 
үеэр Элчин сайд О.Оч Монгол 
Улс Европын холбоотой 
иж бүрэн түншлэлийг 
хөгжүүлэхийг зорьж байгааг 
дуулгалаа. 

» ТОО

837
Сая ам.доллар. Монгол Улсын 
Засгийн газар Дэлхийн банкны 
группийн байгууллагуудтай 
төсөв, макро эдийн засаг, 
засаглал, удирдлагын 
чиглэлээр хамтран ажиллаж 
ирсэн. Хамтын ажиллагааны 
хүрээнд 1991-2016 он хүртэл 
санхүү, хөдөө аж ахуй, нийгэм, 
эрчим хүч, уул уурхай, 
хөдөлмөр эрхлэлт, худалдааны 
салбаруудад нийт 136 төсөл, 
арга хэмжээний 837 орчим сая 
ам.долларын санхүүжилтийг 
авсан байна.

» УУЛЗАЛТ
Элчин сайд Б.Дэлгэрмаа Олон 
улсын хөрөнгө оруулалтын 
банкны дарга Н.Н.Косовтой 
уулзаж, Сангийн сайд 
Б.Чойжилсүрэнгийн албан 
захидлыг уламжлав. Олон 
улсын хөрөнгө оруулалтын 
банкны дарга Н.Н.Косов 
Монгол Улсын эдийн засагт 
чухал ач холбогдолтой 
томоохон хөрөнгө оруулалтын 
төслүүдэд зээл олгох чиглэлээр 
ажиллахаа мэдэгдэв.

Гадаад харилцааны яамны 
Төрийн нарийн бичгийн дарга 
Д.Даваасүрэн Британийн 
Гадаад хэрэг, хамтын 
нөхөрлөлийн яамны Төрийн 
нарийн бичгийн дарга Саймон 
Макдоналдтой уулзаж, хамтын 
ажиллагааны талаар санал 
солилцжээ. 

» НАМУУД 
МАН-ын Ерөнхий 
нарийн бичгийн дарга 
Д.Амарбаясгалан орон нутгийн 
иргэдийнхээ санаа бодлыг 
сонсох, намынхаа мөрийн 
хөтөлбөрийн хэрэгжилтийн 
талаар мэдээлэл өгөхөөр 21 
аймгаар тойрон ажиллаж 
байгаа билээ. Энэхүү 
томилолтынхоо хүрээнд 
тэрбээр Дундговь аймагт 
ажиллаж, иргэдийн санал 
бодлыг сонслоо. 

» СОНГОЛТ-2017
Монгол Улсын дипломат 
төлөөлөгчийн газар байрладаг 
гадаад улсад байгаа 
сонгуулийн эрх бүхий иргэдээс 
санал авах ажиллагааг зохион 
байгуулахаар Австрали, Англи, 
АНУ, ХБНГУ, Казахстан, ОХУ, 
БНСУ, БНХАУ зэрэг улсад нийт 
46 салбар комисс байгуулах 
юм. Гадаад улсад байгаа 
сонгогчдын саналыг ирэх 
зургадугаар сарын 10-11-ний 
өдрүүдэд авна. 

» СУДАЛГАА
Хууль зүй, дотоод хэргийн 
яамны захиалгаар Хууль зүйн 
үндэсний хүрээлэн "Эрх зүйн 
шинэтгэлийн бодлогын баримт 
бичиг боловсруулахад дэмжлэг 
үзүүлэх нь” сэдэвт судалгаа 
хийжээ. Судалгаагаар шүүхэд 
итгэх иргэдийн итгэл 2015 онд 
81.4, 2016 онд 69.1 хувьтай 
гарсан байна. Мөн Монголын 
шүүхийг бүрэн нээлттэй 
болсон, хууль тогтоомжууд 
нь олон улсын стандартад 
нийцсэн гэж дүгнэжээ.

Б.Даваатогтох
@datoZGM

Өөрчлөлт 
оруулахдаа 
хариуцлагатай, 
хянамгай хандах 
ёстой гэв

ТОДРУУЛГА & ЗАЛРУУЛГА 

Уншигч та манай сонины мэдээ, нийтлэл, 
сурвалжлагатай холбоотой тодруулж, 
залруулах шаардлагатай санал, хүсэлт 

байвал

› OPED@ZASAG.CO

Утас. 99901526 хаягаар бидэнтэй 
холбогдоно уу. 

УЛСЫН ИХ ХУРАЛ

ЭШЛЭЛ

» Үндсэн хуульд нэмэлт, 
өөрчлөлт оруулах асуудлаар 
анхдугаар зөвлөлдөх санал 
асуулга явуулна. 

» Үндсэн хуулийг бүхэлд нь 
өөрчлөх үү, эсвэлд хэсэгчилж 
өөрчлөх үү гэдэг асуудал 
одоогоор тодорхойгүй. 

» МАН бүрэн эрхийнхээ 
хугацаанд амжиж Үндсэн 
хуульд өөрчлөлт оруулахаар 
шуударлаа.

Татвар нэмэх асуудал ард 
түмний нуруунд дарамт болж 
очно. Ардын намын бүлэг 
архи, тамхины онцгой албан 
татварыг нэмж байгаагаа 

иргэд хүсэж байна гэж ярьдаг. 
Архи, тамхи хүнд хортой нь 

үнэн. Гэхдээ хэрэглэгч нь ард түмний нэг хэсэг 
гэдгийг ойлгох хэрэгтэй. Шатахууны онцгой 
татвар өргөн хэрэглээний барааны үнэд шууд 
нөлөөлдөг. Ялангуяа алслагдмал бүс нутагт 
амьдарч байгаа иргэдэд шууд дарамт болдог. 
Бүх төрлийн татвар иргэдэд ачаалал болно. 
МАН 2016 оны УИХын сонгуульд орсон 
мөрийн хөтөлбөртөө нэг ч татвар нэмэхгүй гэж 
хэлж байсан. Гэтэл эсрэгээрээ долоон төрлийн 
татвар нэмэгдүүлэхээр орууллаа. Ард түмнийг 
хуурсан байна. 

УИХ-ын гишүүн 
Б.Пүрэвдорж

    
Ардчилсан нам шинэчлэл 

хийхээр оролдож байна. 
Оролдож байна гэдэг чухал. 
Жирийн гишүүд маань ч 

одоо нэг цэгцрээд аваасай, 
зөв яваасай гэсэн хүлээлттэй 

байна. Гэхдээ миний харж байгаагаар 
Монголын улс төр, нийгмийн тогтолцоонд 
томоохон өөрчлөлт хийхгүй бол бидний хүсээд 
байгаа шинэчлэлийг бүрэн хийх боломжгүй. 
Ганцхан Ардчилсан намд биш Ардын намд ч 
ил далд асуудал нь бугшчихсан байгаа. Бас л 
гурвалжин, дөрвөлжин болчихсон. Шинэ төрж 
байгаа нам нь бүрдэж амжаагүй байхдаа дахиад 
фракц болоод бутраад алга боллоо. Тэгэхээр 
энэ бүхний шалтгааныг зөв олж харах хэрэгтэй. 
Дан үл бүтэх муу хүмүүс цугласан биш. Гэхдээ 
хүмүүс муу аргаар санасандаа хүрэх боломж 
олгосон тогтолцоотой улс даа. 

Хууль зүйн сайд асан 
Д.Дорлигжав

УИХ болон орон нутгийн 
сонгуульд үнэмлэхүй ялалт 
байгуулсан МАН мөрийн 
хөтөлбөртөө Үндсэн хуульд 
өөрчлөлт оруулахаар тусгасан. 
Энэ дагуу эрх баригч болсон 
дээрх хүчин Үндсэн хуульд 
гар хүрэх, эсэхийг судлах хоёр 
ч Ажлын хэсгийг өнгөрсөн 
арванхоёрдугаар сард байгуул
сан. Тодруулбал, анх удаагаа 
Засгийн газраас Үндсэн хуульд 
өөрчлөлт оруулах, эсэхийг суд
лах санаачилга гар гав. Засгийн 
газрын Хэрэг эрхлэх газрын 
дарга Ж.Мөнхбатаар ах луулсан 
Ажлын хэсэг бай  гуулсан бол 
УИХ дахь МАНын бүлгээс УИХ
ын гишүүн Д.Лүндээжанцангаар 
удир дуулсан Ажлын хэсгийг ч 
байгуулсан. Ажлын хэсгүүд 

Үндсэн хуульд өөрчлөлт 
оруулах эхний алхам

өнгөрсөн хугацаанд Үндсэн 
хуульд өөрчлөлт оруулах, 
эсэ хэд судалгаа хийж, ажлын 
төлөвлө гөө ний хар зургаа УИХд 
хүргүүлжээ. 

Энэхүү төлөвлөгөөний дагуу 
өнгөрсөн баасан гарагт УИХын 
Төрийн байгуулалтын байн
гын хорооны хуралдаанаар 
Зөвлөлдөх санал асуулга 
явуулах, Зөвлөлдөх зөвлөлийг 
байгуулах тухай тогтоолын 
төслийг яаравчлан хэлэлцэж, 
чуулганаар батлуулав. Ингэснээр 
Үндсэн хуульд нэмэлт, өөрчлөлт 
оруулах асуудлаар анхдугаар 
зөвлөлдөх санал асуулга 
явуулахаар болсон юм. Харин уг 
санал асуулгыг зохион байгуулах 
Зөвлөлдөх зөвлөлийг Гадаад 
хэргийн сайд асан Ц.Гомбосүрэн, 
Соёл урлаг хөгжүүлэх төрийн 
сангийн удирдах зөвлөлийн 
гишүүн, хөгжмийн зохиолч 
Н.Жанцанноров, Үндсэн хууль 
судлаач Д.Лам жав, Мон   го лын 
үндэс ний ху дал даа, аж үйлд
вэрийн тан   хи мын ерөнхий лөгч 
Б.Лхаг   ва жав, МУИСийн 
Хууль зүйн сургуулийн багш, 
доктор, профессор Ц.Саран 
туяа, “Монфемнет” үндэсний 
сүлжээний зөвлөх Д.Сүхжаргал
маа, Гандантэгчинлин хийдийн 
тэргүүн хамба лам Д.Чойжамц, 

ШУАийн тэргүүн дэд 
ерөн    хийлөгч, доктор Г.Чулуун
баа тар нарын бүрэлдэхүүнтэй 
байгуулав. 

Санал асуулга хууль тогтоох, 
гүйцэтгэх эрх мэдлийн хяналт, 
тэдгээрийн тэнцвэрийг 
хангах, Төрийн тэргүүний эрх, 
үүргийг тодорхой болгох, улс 
төрөөс хараат бус, чадварлаг, 
нэр хүндтэй төрийн албыг 
бэх жүүлэх, засаг захиргаа, 
нутгийн удирдлагын тогтолцоог 
төгөлдөржүүлэх зэрэг 12 сэд
вийн хүрээнд асуудал хөндөх 
аж. Тухайлбал, Засгийн газ
рын бүрэлдэхүүнээ тогтоох, 
гишүүдийг томилох, чөлөөлөх 
эрхийг Ерөнхий сайдад олгох 
заалт оруулах юм байна. Мөн 
Засгийн газрын гишүүдийн 
гуравны нэгээс дээшгүй хувь 
нь УИХын гишүүн байж 
болохоор хязгаарлах, Засгийн 
газрын бүтцийг Үндсэн хуулиар 
тогтоож, бүтцийн хувьд төрийн 
бодлогын залгамж чанар, 
тогт  вортой байдлыг хангах 
зорилгоор яамдын нэрийг хуульд 
зааж өгөх хүрээнд явагдана. Мөн 
төрийн эрх барих байгууллага нь 
Ардын Их Хурал, хууль тогтоох 
байгууллага Улсын Бага Хурал 
гэсэн хоёр танхимтай байх 
асуудлыг нээлттэй хэлэлцэх 

нөх цөлийг хангахаар нэг 
сэдэв болгож оруулсан байна. 
Өөрөөр хэлбэл, Үндсэн хуулийг 
бүхэлд нь өөрчлөх үү, эсвэлд 
хэсэгчилж өөрчлөх үү гэдэг 
асуудал одоогоор тодорхойгүй. 
Энэ сарын 29, 30ны өдрүүдэд 
болох зөвлөлдөх санал асуулгын 
үр дүнд Үндсэн хуульд өөрчлөлт 
оруулах урьдчилсан хар зураг 
бэлэн болох юм. 

УИХын дарга М.Энхболд 
“Иргэд, олон нийт, эрдэмтэн 
судлаачид, улс төрийн намууд, 
төр, нийгмийн зүтгэлтнүүд 
Үндсэн хуулийн зарим зохи
цуулалтыг боловсронгуй 
болгох, өөрчлөх асуудлаар удаа 
дараа санал гаргаж, хэлэлцүүлэг 
өрнүүлсээр байна. УИХ, Засгийн 
газрын түвшинд байгуулсан 
Ажлын хэсгүүдэд ирсэн сана лаас 
үзвэл Монгол Улсын иргэ дийн 
олонх нь Үндсэн хуульд нэмэлт, 
өөрчлөлт оруулах ёстой гэж үзэж 
байгаа юм билээ. Тиймээс хаврын 
чуул ганаар Үндсэн хуульд 
оруулах нэмэлт, өөрчлөлтийн 
төслийг хэлэлцэхээр төлөвлөсөн. 
Энэ асуудалд “Долоо хэмжиж, 
нэг огт лох” монгол ухаанаар нэн 
хариуц    лагатай, хянамгай хандах 
ёстойг хэлэх нь зүйтэй гэж бодож 
байна” хэмээн хаврын чуул  ганы 
нээлтийн үгэндээ онцолсон. УИХ
д үнэмлэхүй олонхыг бүрдүүлж 
буй МАН бүрэн эрхийнхээ 
хугацаанд амжиж Үндсэн хуульд 
өөрчлөлт оруулахаар шуударлаа. 
Үе үеийн парламентаар Үнд сэн 
хуульд өөрчлөлт оруулах тухай 
асуудлыг хөндөж ирсэн ч энэ 
удаа биеллээ олж, Үндсэн хуульд 
өөрчлөлт оруулах эхний алхмыг 
хийв. 

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

УИХ-ын чуулганы нэгдсэн 
хуралдаанаар Засгийн газраас 
өргөн мэдүүлсэн Нийтийн 
албанд нийтийн болон хувийн 
ашиг сонирхлыг зохицуулах, ашиг 
сонирхлын зөрчлөөс урьдчилан 
сэргийлэх тухай хуульд нэмэлт, 
өөрчлөлт оруулах тухай хуулийн 
төслийн анхны хэлэлцүүлгийг 
хийсэн. Энэ талаар Хууль 
зүй дотоод хэргийн сайд 
С.Бямбацогтоос дараах зүйлийг 
тодрууллаа.

-Хөрөнгө орлогын мэдүүлэг 
гаргадаг төрийн албан хаагч-

дыг оффшор бүсэд данс 
эзэм  шихийг хориглосон 
хуулийн төслийн анхны хэлэл-
цүүл гийг хийлээ. Хуулийн 
төсөлд ямар өөрчлөлт орсон 
бэ?

Монгол Улсын төрийн 
албанд ажиллаж байгаа, хөрөнгө 
орлогын мэдүүлэг өгдөг 39742 
албан хаагч болон түүний 
хамаарал бүхий хүмүүс оффшор 
бүсэд хөрөнгө байршуулах, үл 
хөдлөх хөрөнгө болон, хөдлөх 
хөрөнгө худалдаж авах, данстай 
байх, мөнгөтэй байх, оффшор 
компанийн хувьцаа эзэмшихийг 
хориглохоор болж өөрчлөгдсөн. 
Тодруулбал, хөрөнгө орлогын 
мэдүүлэг гаргадаг төрийн албан 
хаагчдаас гадна гэр бүл, төрөл 

ЗГМ:ТОДРУУЛГА

С.Бямбацогт: Албан тушаалаас нь 
эгүүлэн татах хүртэл арга хэмжээ авна

Б.Тогтох
ЗГМ

төрөгсөд нь ч хамаарна гэсэн үг. 
Үндсэн хууль болон холбогдох 
олон улсын эрх зүйн бичиг 
баримтад нийцүүлэх зорилгоор 
Засгийн газраас хөрөнгө орло
гын мэдүүлэг гаргадаг төрийн 
39742 албан хаагчид хамаатай 
байхаар оруулж ирсэн. Байнгын 
хороогоор хуулийн төслийн 
анхны хэлэлцүүлгийг хийх 
шатанд энэ нь өөрчлөгдөж, 
зөвхөн төрийн өндөр дээд 
албан тушаалтан болох 300 
гаруй хүн, түүний гэр бүл 
л хамаарахаар зохицуулалт 
хийхээр болсон. Харин УИХаар 
өнгөрсөн баасан гаригт анхны 
хэлэлцүүлгийг хийх үед өргөн 
хүрээг хамруулахаар болж, 
дахин өөрчлөгдсөн.

-Хэрэв оффшор бүсэд данс 
эзэмшиж байгаа нь тог тоогд-
вол ямар хариуцлага хүлээлгэх 
вэ?

Оффшор бүсэд өөрийн нэр 
дээр банкны данс нээлгэсэн, 
мөнгөн хөрөнгө байршуулсан, 
хөдлөх, үл хөдлөх хөрөнгө 
өмчилсөн, хувь нийлүүлэх 
замаар хуулийн этгээд үүсгэн 
байгуулсан бол мэдүүлгээ 
гаргаад, хөрөнгөө Монгол 
Улсад оруулж ирэх, компаниа 
татан буулгах зэрэг үүрэг 
хүлээнэ. Хэрэв энэхүү хуулийг 
биелүүлээгүй бол албан тушаа
лаас нь эгүүлэн татах хүртэл арга 
хэмжээ авна. 
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Засгийн Газрын Мэдээ сонины
2017 оны II улирлын нэмэлт захиалга 

үргэлжилж байна.

Шилдгүүдийг нэг дороос...

Блю Скай тауэр, 4 Давхар, № 407, Энхтайваны өргөн чөлөө 17, 1-р хороо
Сүхбаатар дүүрэг, Улаанбаатар хот, Монгол Улс, И-мэйл: info@zasag.co 

Утас: +976 70103131, Факс: +976 70106065, Вэб: ubinfo.mn

Улиралд

44 дугаар

Захиалгын үнэ: 
21,000₮

1
Хэрэв даргын сэнтийд залар

сан болгон албан өрөөгөө 
то хи жуулж, унадаг тэргээ 
за рим нь шинээр солиогүй 
бол, гар утасныхаа төлбөрийг 
татвар төлөгчдөөр даалгаагүй 
бол төсвийн зардал дээрх хэм
жээгээр нэмэгдэхгүй байсан. 
Төр худалдан авалтаа багас гаж, 
чадварлаг албан хаагчаар хүч 
сэлбэсэн бол төсвийн зардал 
тэгтлээ талийхгүй байв. Эдийн 
засгийн хүндрэлийн шуурганд 
бага болон дундаж орлоготой 
иргэд туйлдаж  гүйцлээ. Тэд 
шинээр бий болгох гэж буй 
татварын дарамтыг үүрч 
дийлэх эсэх нь эргэлзээтэй. 
Иргэд туйлдаж байна. Хувь 
хүний орлогын албан татвар 
болон Нийгмийн даатгалын 
шимтгэлийг нэмэх санаачилга 
гарсан хэрнээ захиргааны 
зардалд өөрчлөлт орсонгүй, 
харамсалтай нь. 

Татвар нэмэх нь хамгийн 
хялбар аргаар тулгамдсан 
асуудлыг шийдэх гэсэн 
муйхар оролдлого байлаа. 
Үргүй зардлаа танах бус, 
татварын хувь хэмжээг нэмэх, 
тэтгэврийн насны босгыг өсгөх 
нь ард түмний хүсэл биш юм. 
Үүнийг хувийн хэвшлийнхэн 
эрс эсэргүүцэж байна. Хувь 
хүний орлогын албан татварыг 
шатлалтай болгох  нь зөв. 
Гэхдээ одоогийн нөхцөлд цагаа 
олоогүй шийдвэр. Тиймээс 
татвар нэмэх бус, тансаглалаа 
зогсоох шахалтыг баялаг 
бүтээгчид илэрхийлж эхэллээ. 
Тэд төрд үгээ дайж, тэвчээр 

Монгол хүн 
эх орондоо 
ажиллаж, 
амьдрах боломж 
олгооч

алдарч байгаагаа зарлаж байна. 
Эдийн засгийн хямралтай, 

аж ахуйн нэгжүүдийн ашиг 
орлого буурсан ийм хүнд 
нөхцөлд  Нийг мийн даатгалын 
шимтгэлийг нэмэгдүүлэх нь 
ажлын байр буурах, улмаар 
ядуурал ихсэх бодит шалтгааны 
нэг. Ингэж муйхарлахын оронд 
10.8 их наяд төгрөгийн өр 
үйлдвэрлэсэн төрийн өмчит 
80 гаруй компани, үйлдвэрийн 
газраа хувьчилж, татан буулгах 
асуудлыг эрх баригчид 
эхлүү лээсэй. Үүнийг хувийн 
хэвшлийнхэн хүсэж байна. 

Төсвийн алдагдлыг нөхө
хийн тулд Онцгой албан 
татварыг нэмэгдүүлчихвэл 
өргөн хэрэглээний бараа, 
бүтээгдэхүүний үнэ дагаад 

өсөхөөр байна. Энэ нь иргэдэд 
үнийн өсөлт болж, хэтэвчийг 
нь торгоно гэсэн үг. Ялангуяа, 
шатахууны онцгой албан 
татварыг өсгөхөөр төлөвлөж 
байгаа нь амьжиргааны өртөг 
зардлыг улам нэмэх бодит 
эрсдэлийн нэг. 

Засгийн газраас шатахууны 
жижиглэн борлуулалтын үнийг 
тогтворжуулах зорилгоор 
автобензин, дизель түлшний 
онцгой албан татварын хувь 
хэмжээг өнгөрсөн хугацаанд 
гурван ч удаа бууруулсан. 
Гэвч шатахууны үнэ буурах 
бус, эсрэгээрээ өссөн.  Татвар 
буурахад үнээ өсгөдөг импорт
логчид үнээ нэмлээ гэхэд хэвээр 
үлдээхгүй нь лавтай. Тэд 
татварын сураг ажиг хүлээж 

байна. Энэ нь тэдний үнээ өсгөх 
маш том боломж юм. Харин 
иргэдийн хувьд гарз билээ. 

Төсвийн тодотголын 
зургаар төр бүсээ чангалах 
бус, хувийн хэвшлийнхэн 
татварын дарамтын өмнө 
өвдөг сөгдөх нь. Улсын нэгдсэн 
төсвийн орлогыг санхүүжүүлэх 
боломж, гарц төрд бий. Үүнийг 
хүсэхгүй байгаа нь долоон 
татвараас тодорхой харагдана. 
Тавантолгой, Гацуурт зэрэг 
мега төслөө зөв хөдөлгөж 
чадвал 200 тэрбум төгрөгөөр 
төр үл дутна. Хавтгайрсан 
татварын хөнгөлөлт, чөлөөлөл
түүдийг цэгцлэх цаг хэдийнэ 
болжээ. Үүнийг ажил болгос
ноор татварын орлого хамгийн 
багадаа хагас их наяд төгрөгөөр 

бүрдэх боломжтой гэсэн 
судалгаа бий. Энэ боломжийг 
ашиглаж яагаад болохгүй гэж. 

Төрийн өмчит компаниудын 
у д и р д л а г а д  о р л о г о о 
нэмэгдүүлж, зардлаа хэмнэхийг 
даалгах хэрэгтэй. Тэд татвар 
төлөгчдийн мөнгөөр амар 
амгалан аж төрөх бус, улсад 
орлого бүрдүүлэхийн төлөө 
ажилладаг байх ёстой. Нэг нь 
үрдэг, нөгөө нь төлдөг байж 
таарахгүй. Монгол Улс зах 
зээлийн эдийн засагт шилжсэн 
орон. Зах зээлийн эдийн 
засагт төр давуу эрх эдэлнэ 
гэсэн философи байхгүй. Ийм 
хандлага ч үнэртэж болохгүй. 
Тиймээс төрийн албан хаагчдын 
шаардлагагүй зардал, нэг 
удаагийн буцалтгүй тусламж, 
тэтгэмжийг зогсоох мэдэгдлийг 
Монголын үндэсний худалдаа 
аж үйлдвэрийн танхимын 
Удирдах зөвлөл гаргасан. 
Үүнийг УИХ  хүлээж авах, эсэх 
нь тодорхой бус байна. 

Иргэдийн амьжиргааны 
гол эх үүсвэр болсон цалин, 
тэтгэмж 2012 оноос хойш 
дорвитой нэмэгдээгүй. Харин 
төгрөгийн худалдан авах чадвар 
үлэмж хэмжээгээр унасан. Ийм 
хатуу сорилттой нүүр тулгарсан 
иргэдэд төр татвараа нэмнэ гэж 
хэлэх нь хэтэрхий харгис бус 
уу. Монгол хүн хуримтлалтай 
байх боломжийг эрх баригчид 
"хориглож" байна. Төр л 
хамгийн том мөнгөний “авдар” 
хэвээр үлдэх гэсэн хүслээ эрх 
мэдэл болгохоор ахиулж байна. 
Татвараар дамжиж нийгмийн 
баялаг төрд төвлөрөх нь. Хувь 
хүний хадгаламжийн хүүгийн 
орлогоос татвар авах гэж байгаа 
нь үүнийг батална. Иргэн баян 
бол улс баян. Гэтэл УИХ маань 
үүний эсрэг хуулийг хэлэлцэх 
гэж байна. Монголоос мөнгө 
дай жих, монгол хүн эх орондоо 
ажиллах боломжгүй болтол нь 
төр тат  вараар дарамталж байна. 

» Иргэн баян бол улс баян. 
Гэтэл үүний эсрэг Засгийн 
газар ажиллаж эхэллээ. 

» Шатахууны онцгой албан 
татварыг өсгөхөөр төлөвлөж 
байгаа нь амьжиргааны өртөг 
зардлыг улам нэмэх бодит 
эрсдэлийн нэг.

» Тодотгол тодрох болсон 
шалтгаан нь иргэн болгоны 
халаасыг тэмтэрч байгаа 
болохоор, тэр.

Төрийн тансаглалыг зогсоох шахалтыг 
баялаг бүтээгчид эхлүүллээ



СЭЗИС–ийн Ашгийн бус байгууллагын менежментээр 
мэргэшүүлэх Бизнесийн Удирдлагын Магистр (NPO-MBA)-ын 

1 жилийн хөтөлбөрт суралцахыг урьж байна.

NPO-MBA хөтөлбөр нь дэлхийн сүүлийн үеийн чиг хандлага 
болох бизнес менежментийг ашгийн бус байгууллагын менеж-
менттэй хослуулсан сургалтыг нэвтрүүлж буй монголд анхдагч 
МВА хөтөлбөр юм. Мөн интернет ашиглан орон зайнаас үл 
хамааран дэлхийн аль ч өнцгөөс таны цаг зав боломжид 
тулгуурлан хамгийн бага зардлаар, хамгийн богино хугацаанд 
сурч, дипломын хамгаалалтыг онлайнаар хамгаалах боломжийг 
нэвтрүүлсэн монголын анхны магистрын хөтөлбөр болж байна.

Энэхүү 1 жилийн магистрын хөтөлбөрт суралцсанаар бизнес 
менеж ментийн сургалтыг практиктай илүү түлхүү холбосон 
мэдлэгийг олж авахаас гадна манлайлах, санхүү менежментийн 
ур чадвараа дээшлүүлэх, мөн бизнесийн болон бусад салбарт 
ажиллаж буй суралцагчдын туршлагаас хуваалцах боломжтой.

Элсэгчдэд тавигдах шаардлага:
Магадлан итгэмжлэгдсэн их дээд сургууль төгссөн байх
Англи хэлний дундаас дээш түвшний мэдлэгтэй
Бие даан судалгаа шинжилгээ хийх хүсэл сонирхолтой (Төр, 

ИНБ, ОУБ, АББ-ын чиглэлээр бол сайн).  Төр, ОУБ-ууд болон 
нийгмийн эрх ашгийг хөндсөн төсөл хөтөлбөрүүдэд ажилладаг 
бол давуу тал болно.

Бүртгэл: 
2017 оны 4-р сарын 17-ныг дуустал явагдана.
Бүртгүүлэх хүсэлтэй хүмүүс өөрийн биеэр ирж (и-мэйл хаягаар 

бүртгүүлэх хүсэлтээ илгээж болно) бүртгүүлнэ үү.

СЭЗИС-ийн Иргэний нийгмийн байгууллагуудын 
чадавхи бэхжүүлэх төв

СЭЗИС, “С” байр, 11 давхар, 1104 тоот
Утас: 70008198, 99850623, и-мэйл: npom@ufe.edu.mn 

web: www.ufe.edu.mn 
facebook page: www.facebook.com/NonProfitOfMongolia/

Судлаачийн үг
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ТУЗ-ийн дарга
Эрдэнэбаатарын ДОЛГИОН

Орлогч эрхлэгч
Лхагважавын СУГАРМАА

Утас. 99903584

Улс төр, нийгмийн мэдээллийн алба
Эдитор Б.Гандолгор

Утас. 99901483

Эдийн засаг, бизнес мэдээллийн алба
Эдитор Б.Баяртогтох

Утас. 99901532

Гадаад контент, соёл энтертайнментын алба
Эдитор Р.Оюунцэцэг

Утас. 99901621

Г.Лхагвасүрэн
Утас. 99903581

Улаанбаатар хот, Сүхбаатар дүүрэг, 
I хороо, Энхтайваны өргөн чөлөө, 

“Блю Скай тауэр” 407 тоот
Улсын бүртгэлийн дугаар. 1024

Утас. 70103131, 
Факс. 70106065

Zasag.Co
“Чөлөөт хэвлэл” 

сангийн хэвлэх үйлдвэрт хэвлэв

Дугаарын удирдагч
Р.Оюунцэцэг

“Засгийн газрын мэдээ” сонин нь 
ардчилсан, шударга ёс, хүний эрхийг 

дээдэлж, чөлөөт сэтгүүл зүйн хэм 
хэмжээг бүрнээ сахин, олон ургальч 

үзлийг илэрхийлэх мэдээллийн 
индэр байж, нийт Монгол үндэстний 

ойлголцол, эв нэгдлийг бэхжүүлэхийг 
эрхэм зорилгоо болгоно.

0 0 6 1 2

РЕДАКЦИ

ЗАР СУРТАЛЧИЛГАА

ХАЯГ

ЦАХИМ ХУВИЛБАР

Монголын ардчиллын 27 
жилийн түүхэнд бид ямагт 
мартаж ирсэн, мартсаар ч байгаа, 
үл тоодог нэгэн чанар бий. Тэр 
нь дотоодын хэрүүл тэмцлээ 
нуудаггүй, улстөржсөн талцлаа 
ил явуулдаг, өнөөх нь гадаадын 
мэдээллийн хэрэгслүүдээр ца
цагдаж, уг мэдээлэл нь Монгол 
Улсад ямагт хасах оноо авч 
ирснийг бид мартсаар сууна. 
Өөрөөр хэлбэл, бид эх орныхоо 
эсрэг ямагт сөрөг сурталчилгаа 
хийдэг, түүнийгээ юмны чинээнд 
тоодоггүй. 

Монгол хүний төрөлхийн 
гүдэс, хэнэггүй зан чанар төрд 
нөлөөлөхөөр сөрөг сур талчилгаа 
болж хувирдаг. Хэнийг ч юу 
ч гэж хэлж, элдэвлэж бол но, 
эргээд уучилна, хэрүүлээ цай
руулчихна. Гадаадынхантай бас 
тэгж харилцах гэнэ. Болохоос нь 
болохгүйг хүртэл муйхарлан хөө
цөлдөж ажлаа бүтээх гэнэ. Уур 
уцаар, сэтгэлийн хөөрлөө барьж 
үл тэвчинэ, хэнд ч хамаагүй гар
гачихна. 

Тэр араншин нь УИХ дээр 
өрнөөд ирэхийн цагт дэлхийг 
сортолзуулна. Эх оронч сэтгэ
лээр гаргасан шийдвэр нь нөгөө 
талдаа сөрөг сурталчилгаа 

бол но. Тэр жил Австралийн 
нэг иргэнийг адлаад хөөгөөд 
гаргатал тэндхийн хэвлэлүүд 
Монголын талаар нүүр дүүрэн 
мэ дээлэл гаргаж манай тухай 
хар пиар бэлээхэн хийгээд өгчи
хөв. ГХЯ, Канберра дахь ЭСЯ 
хэч нээн мэрийж хөөцөлдөөд 
тусыг эс олсон. Дөнгөж бүтээж 
босгосон харилцаа нэг хэсэгтээ 
саатах нь тэр. 

Би яг энэ өнцгөөс “Эрдэ нэт” 
тойр сон асуудлыг авч үзлээ. 
Уг нь “Эрдэнэт”ийн 49 хувь 
хэнд, хэзээ, хэрхэн, яаж очих, 
түү нийг нь хэрхэн залруулах нь 
манай улсын дотоодын асуудал 
баймаарсан. Нийтлэлч, судлаач 

надад бол шууд хамаарахгүй 
асуудал. Би хувьдаа “Эрдэнэт” 
тойрсон тэр тэмцлийг огтхон ч 
сонирхож байсангүй. 

Гэтэл УИХаар шийдвэр гар
гаа дахмагц даян дэлхийгээрээ 
тэгж их шуугина чинээ даанч 
санасангүй. Манай улсын талаар 
нэгэн зэрэг тийм их мэдээлэл 
дэлхийн хэвлэл мэдээллийн 
сувгуудаар тийм өргөн тархаж 
байсныг санахгүй юм. Чухам 
яагаад тэгж онцолж шуугисныг 
бүү мэд. Ардчиллын замаар 
тас ралтгүй хорин хэдэн жил 
замнасан, Азидаа ардчиллаараа 
хошуучилдаг, хувийн өмчийг 
дээдэлсэн Монголд хувийн 

өмч рүү гэв гэнэт халдлаа гэсэн 
шуугиан голлож байх шиг. 

Бүр тодорхой эшлэе. Худалдан 
авалтын дараа ямар нэгэн үл 
ойлголцол шийдэх тохиол
долд Монгол Улсын хуулиас 
илүү тэйгээр олон улсын гэрээ 
кон вен цэд зааснаар шийдвэр
лэх хэ рэгтэй. Гэтэл Монголын 
пар ламент нь санал хураагаад 
шийдчихжээ гэсэн байх юм.  
“Төр эргүүлэн авч байна” гэж 
байгаа нь хэзээ ч төрийн мэдэлд 
байгаагүй хувьцааг авч буйн 
хувьд буруу  нэршил ба жишиг 
гэсэн шүүмж байна.  

Монголын эрх баригчдын энэ 
үйлдэл нь хөрөнгө оруулагч дын 

Монголчуудыг дэлхий “Хуц” гэв-2 

https://www.nytimes.com/aponline/2017/02/14/world/asia/
ap-as-mongolia-mining-politics-.html?smid=tw-share  

http://www.wbal.com/article/220474/130/mongolia-nation-
alizes-mine-prompts-warning-on-investors  

http://muscatinejournal.com/business/mongo-
lia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors/
article_44c710f8-fb62-5a7f-9248-44e343d3411f.html  

http://www.thestate.com/news/business/article132574224.
html  

http://www.therepublic.com/2017/02/14/as-mongolia-min-
ing-politics/  

http://www.thedailytimes.com/business/mongo-
lia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors/
article_058fcf70-e652-59df-afd3-d3e4550e9506.html  

http://www.kbjr6.com/story/34497292/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.canada.com/business/mongolia+nationaliz-
es+mine+prompts+warning+investors/12909461/story.html  

http://www.newspressnow.com/news/business/ap/
mongolia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors/
article_8f25d849-dc91-5d98-849a-e1e2ffeced47.html 

http://www.myplainview.com/news/article/Mongolia-nation-
alizes-mine-prompts-warning-on-10930698.php 

http://www.startjuno.com/news/read/category/News/article/
the_associated_press-mongolia_nationalizes_mine_prompts_
warning_on_inve-ap  

http://www.wmcactionnews5.com/story/34497297/mongo-
lia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors  

https://www.ksl.com/?nid=151&sid=43182233&title=mongo-
lia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.centredaily.com/news/business/arti-
cle132574224.html  

http://www.michigansthumb.com/news/article/Mongolia-na-
tionalizes-mine-prompts-warning-on-10930698.php  

http://www.kctv5.com/story/34497297/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.kake.com/story/34497292/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.kmov.com/story/34497292/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.azfamily.com/story/34497297/mongolia-nation-
alizes-mine-prompts-warning-on-investors  

http://wbt.com/mongolia-nationalizes-mine-prompts-warn-
ing-on-investors/  

http://www.wfsb.com/story/34497297/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.wbrc.com/story/34497297/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.crossroadstoday.com/story/34497292/mongo-
lia-nationalizes-mine-prompts-warning-on-investors  

http://www.wect.com/story/34497292/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors 

http://wowway.net/front_controller.php/news/read/
category/Business/article/the_associated_press-mongolia_na-
tionalizes_mine_prompts_warning_on_inve-ap  

http://www.kake.com/story/34497292/mongolia-nationaliz-
es-mine-prompts-warning-on-investors

Олхонуд Д.Баярхүү
профессор

Нэр хугарахаар 
яс хугар! 

дээрхи “хэлцэл хийх замаар” 
гэснийг орхигдуулан ший дэв 
гэсэн санаа явж байснаа “Төр 
өөрийн мэдлийн аппара таа 
ашиглан дээрэмдэв” гэсэн нь 
нэн ноцтой юм. 

Төр хувийн хэвшлийн өм
чийг булаан авах аргаа ийнхүү 
бодож оллоо. Тиймээс 1990ээд 
онд нэгэнтээ хувьчилсан орон 
сууцнууд, хувьд өгсөн малыг 
буцаагаад авах ч боломжтой 
гэсэн үг. Хэрэв ингэе гэвэл  
шаард   лагатай бүх аппарат Мон
голын төрийн мэдэлд буй гэсэн 
анхааруулга нэг сайтад бичээтэй 
байна.   

Монголын Засгийн газар УИХ
ынхаа тогтоолыг үндэслэн энэ 
шийдвэрийг гаргасан гэж бай гаа 
ч УИХын гишүүд нь Зас гийн 
газраасаа энэхүү 49 ху вийн  
шилжүүлэг хууль ёсны бай сан 
эсэхийг лавлаж байна. Хэрэг 
биш дээд ирэхээр төр  засгийнхан 
бу руугаа бие бие рүүгээ бухаж, 
хариуцлагаас зугтах хандлагатай 
болж байна хэмээн бүр хатуу 
шүүмжлэл ч нэг бус тааралдана.

УИХаас Засгийн газартаа 
үүрэг өгсөн тогтоолд 45 асууд
лыг тодорхой зааж өгсөн байгаа 
ч бусдыг нь огт тоолгүй зөвхөн 
“100 хувь төрийн өмчид ав” 
гэснийг л барьж улайрч байна. 
Үүний учир шалтгаан юу вэ 
гэд гийг сонгууль, захирлуудын 
өндөр цалинтай холбож болох 
юм.   

Нийгэмчлэх шийдвэр гарс ны 
дараа олон улсын зарим сай 
таар “Оюутолгой” дахь тө рийн 
эзэмш лийн хувь өөрч лөгдөх үү 
гэсэн агуулгатай нийт лэлүүд ч 
нэлээд гарч байс ныг эргүүлж 
сануулсан утга бү хий мэдээ, 
мэдээлэл олон байх аж.   

Хэрэв миний бичсэнд эргэлзэж 
байвал жагсааж буй сайтуудыг 
үзнэ үү. 

итгэлийг олохоосоо илүү хөрөн
гө оруулагчдад анхаа руулга 
сануулга өгсөн үйлдэл болов 
гэсэн мэдээ доорх жаг саалт дахь 
сайтуудад маш олон бичигджээ.   

“Эрдэнэт Үйлдвэр” ХХКийн 
49 хувийг төр эзэмшилдээ авах
даа УИХаар гаргасан тог тоол 

 Монголд хувийн 
өмч рүү гэв гэнэт 

халдлаа гэсэн шуу-
гиан голлож байна
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Манай улсын барилгын хог 
хаягдлын нөхцөл байдалд хоёр 
сарын турш судалгаа хий-
сэн Делфтийн Технологийн 
их сур гуу лийн мэргэжилтэн 
Том  масо Троиани хаягдал да-
хин бо  ловс руулах салбарын 
мэр гэ жилт нүүдийг нэн тү-
рүүнд бэлт  гэх шаардлагатайг 
онцолсон.

-Та барилгын хог хаягдлын 
талаар газар дээр нь судалгаа 
хийсэн. Судалгааны үр дүнд та 
ямар дүгнэлтэд хүрсэн бэ?

Танай улсад хоёр сар судал
гаа хийхэд надад Барилга, хот 
бай гуулалтын сайд, цемент 
үйлд вэрлэгч компаниуд, барилга 
буул галтын холбооныхонтой 
уулзах завшаан тохиосон. 

Энэ салбарын хөгжил Мон

голд үнэхээр сул байна. Бас 
нийс лэлийн хогийн гурван цэгт 
очиж үзэхэд ирээдүйд маш чухал 
хэрэгтэй гурван материалыг 
дахин боловсруулалгүй, газарт 
булж байгааг олж мэдсэн. Энэ 
бол тоосго, бетон, гөлтгөнө. Одоо 
ШУТИСийн мэргэжилтнүүдтэй 
хамтран эдгээр материалыг дахин 
боловсруулан түүхий эд болгох, 
холбогдох стандартыг нь гаргах 
ажил эхлүүлээд байна.

-Хаягд лын хэчнээн хувь нь 
дахин бо ловсруулалтад орвол 
зохис той талаар танд хийсэн 
тооцоо байдаг уу?

Тоосгоор жишээ авч үзье л 
дээ. Тоосго бол нийт хаягдлын 49 
хувийг эзэлж байна. Мэдээж бид 
ойрын ирээдүйд 100 хувь дахин 
боловсруулдаг болно гэж найдаж 
байгаа. Гэхдээ ийм хэмжээнд 
хүртэл 510 жил шаардлагатай. 
Тухайлбал, Нидерландад хаягд
лаар олон төрлийн бүтээгдэхүүн 
үйлдвэрлэж, 99 хувийг нь дахин 
боловсруулж байна. Энэ хүртэл 
бид 30 жилийг зарцуулсан юм 
шүү. Харин монголчуудад 30 
биш, 10 жилийн дотор барилгын 

хаягдал материалыг ийм хэм
жээнд ашигладаг болох боломж 
байна гэсэн үг. 

-Энэ тал дээр манай улс 
үнэхээр туршлагагүй. Дөнгөж 
л эхэлж байна. Зөв тогтолцоо 
бий болгохын тулд нэн түрүүнд 
юу хийх ёстой вэ?

Тийм шүү. Энэ их чухал. 
Бид хэдийгээр Европоос ирсэн, 
Каритас төслийнхөнтэй хамтарч 
байгаа боловч нэн түрүүнд 
хийх ёстой зүйлс дээр хүн бүр 
санал нэгддэг. Тэр бол дахин 
боловсруулалт, хаягдлын талаарх 
соёлыг хүмүүст эхнээс нь зөв 
төлөвшүүлэх. Хэдэн жилийн 
өмнөөс тулгамдаж ирсэн хогны 
асуудлаа монголчууд одоо 
хүртэл шийдээгүй явж байна. 
Тиймээс энэ салбарт мэргэжлийн 
хүмүүсийг хамтран бэлтгэж 
эхэллээ. 

Тэд ирээдүйд энэ салбарын 
компаниудын захирал, холбог
дох яамны удирдах албан 
ту шаалтнууд болно. Тиймээс 
тэдэнд хаягдал бол хог биш харин 
баялаг, үнэ цэнэтэй зүйл гэдгийг 
ойлгуулах нь чухал. 

1
Барилга буулгах тухай стан

дарт, дүрэм журам байхгүй тул 
дур дураараа л буулгадаг. Хүн 
дарагдаад үхчихээгүй нь яамай” 
хэмээв.

Үнэндээ барилга буулгах гэдэг 
нь барилга барихаас дутуу гүй 
чухал, нарийн дараалал, гори
мын дагуу хийх ажил гэдгийг 
Мон голын барилга буулгалтын 
хол бооны ерөнхий нарийн 
бич гийн дарга С.Зоригт ярив. 
Тэрбээр “Манай улс өнөөг хүр тэл 
барилга буулгах тухай биш, харин 
босгоход л анхаарч ирлээ. Тэгтэл 
Улаанбаатарын хүн ам ихсэж, 
газар нутаг ч хязгаарлагдмал 
боллоо. Барил гын тухай шинэ 
хуульд барилга буулгалтын 
талаар бага зэрэг зохицуулалт 
оруулахад анхаарч ажиллалаа. 
Барилгыг яг барихтай адилхан 
зураг төсөл, тусгай зөв шөөрөл, 
хяналтын дагуу буулгадаг юм 
шүү дээ” гэж ярилаа. Европын 
холбооны санхүү жилтээр хэ
рэг жиж буй “Монгол Улсын 
барилгын салба рын нөөцийн 
үр ашигтай байдал, цэвэр үйлд
вэрлэлийг дэмжих” төслийн 
хүрээнд хийсэн судалгаагаар 
манай ул сад барилга буулгалтын 
мэр гэжилтэн, мэргэшсэн компани, 
үйлчилгээний газрууд байхгүй. 
Энэ талын эрх зүйн орчин тодор
хойгүй, буулгалтын үйл явцад 
хаягдлыг ангилж ялгадаггүй, 
барилгын компаниуд дахин 
боловсруулалтын салбар бай
даг гэдгийг ч мэддэггүй гэсэн 
дүгнэлтэд хүрчээ.

Энэ олон асуудлыг нийслэ
лийн удирдлага, салбар яамд, 
мэргэжлийн байгууллага, хувийн 
хэвшлийнхэн шийдвэрлэх 
шаардлагатай болох нь. Наанадаж 

дахин нэмэгдэх төлөвтэй. 
Барилгын элэгдэл, хорогдлыг 40 
жилээр тооцож үздэг аргачлалаар 
бол 2027 он гэхэд нураах шаард
лагатай барилгын тоо даруй 
300 хол илүүгээр нэмэгдэх нь 
ста тистик мэдээллээс тодорхой 
байна. Энэ их хаягдлыг хааш 
нь шингээх вэ гэдэг асуултад 
одоо ноос хариулт хайж эхэлжээ. 
Одоо гийнх шиг хогийн цэг дээр 
аваа чиж газарт булах, эсвэл энд 
тэндхийн жалганд хулгайгаар 
аваа чиж асгаад баймааргүй бай
на. Бас шинэ барилга барина гээд 
дахиад нэг уул сэтэлж, газар ухаж 
хайрга, чулуу аваад байвал эцэс 
сүүлдээ энэ нийслэлийн төрх ямар 
болох бол гэдэг хойч үеэ гэсэн 
хэн бүхний хувьд түгшихээр дүр 
зураг.

Харин 1000 жилийн хотжил тын 

түүхтэй Европ болон бусад улс 
орон энэ бэрхшээлийг амжилттай 
даван туулаад иржээ. Арвин ч 
их туршлагатай. Хог хаягдлыг 
утсгах ландфилл аргаас бүр 
мөсөн татгалзсан. Хаягд лынхаа 
99 хувийг дахин боловс руулдаг. 
Гэтэл манайд хог хаягдлын 
20 хувь дахин боловс руулах 
салбарын түүхий эд болж, үлдсэн 
80 хувийг ланд фил лээр устгаж, 
Антропоцен хэмээх геологийн 
үзэгдлийг бий болгосоор байна.

Эко барилгын эрин

Ерөөс, хотжилтын олон зууны 
түүхтэй орнууд хуучин барил
гын хаягдлыг дараагийн бүтээн 
байгуулалтын түүхий эд хэмээн 
үзэж, ашигладаг байна. “УБ
Дарханы чиглэлд шинээр зам 
тавих нь нэгэнт тодорхой боллоо. 
Үүний анхдагч түүхий эдэд 
барилгын хаягдлыг ашиглах бүрэн 
боломжтой байна шүү дээ. Хотын 
баруун захад талбай гаргаж өгөөд, 
одооноос хаягдлаа цуглуулж 
болно. Ингэвэл барилгын хог 
энд тэнд нууцаар хаядаг үзэгдэл 
ч багасна. Нийслэлийн зүүн 
захад бас ийм цэг байгуулж, тэр 
чиглэлийн замын бүтээн бай гуу
лалтад ашиглаж яагаад болох гүй 
гэж” хэмээн C.Зоригт ярина лээ.

Мөн эргээд барилга цутгалтад 
ч ашиглах бүрэн боломжтой аж. 
Одоо нурааж байгаа барилгын 
хаягдлын 49 хувийг тоосго, 29 
хувийг бетон, 13 хувийг холимог 
бетон эзэлж байна. Тиймээс эхний 
ээлжинд тоосго, бетон, гөлтгөнө 
гурвыг дахин ашиглах туршилт ид 
өрнөж буйг ШУТИСийн Барилга, 
архи тектурын сургуулийн доктор 
Б.Нарантуяа ярив. 20 гаруй жил 
барилгын материалын салбарт 
ажилласан тэрбээр “Одоогоор 
барилгын хаягдлаас арматур 
төмрийг л дахин ашиглаж байна. 
Барилгын хог хаягдлыг барилгад 
эргээд дүүргэгч болгож ашиглах 
жишиг Европ, Азийн бүхий л 
оронд байна. Бүгд л өөрийн гэсэн 
норм дүрэм, стандарт гаргачихсан 
байгаа. Технологи зорилго нь 
эдийн засгийн гэхээсээ илүү 
экологийн хувьд хэмнэлттэй байх 
чиглэлд анхаарч байна. Бетоны 
7080 хувь нь байгалийн түүхий 
эдийн гаралтай. Цементийг ч 
ялгаагүй 100 хувь байгалийн 
түүхий эдээс гаргаж авдаг. Гэвч 
нэг тонн цемент үйлдвэрлэхэд нэг 
тонн нүүрстөрөгчийн давхар исэл 
ялгардаг. Тиймээс дүүргэлтийн 
тодорхой хэсгийг хаягдлаар 
орлуулснаар экологийн тэнцвэрт 
байдалд сайнаар нөлөөлж байгаа 
гэж үзэж буй учраас л дэлхий 
үндсэндээ ийшээ чиглэж байна” 
гэлээ. 

аюулгүй ажиллагаанаас эхлээд 
буулгах горим, мэргэжилтнээ 
бэлтгэх, цаашлаад хог хаягдлын 
асуудал ч босож ирнэ. Эдгээрээс 
хог хаягдал нь нэн тулгамдсан 
асуудал болохыг салбарынхан 
онцолж байна.

НЭГ БАРИЛГЫН ХАЯГДАЛ 
НӨГӨӨГИЙН ТҮҮХИЙ ЭД
Нийслэлээс хоногт гарч буй хог 

хаягдлын хэмжээ дулаа ны улиралд 
30 орчим хувиар нэмэгддэг. Ийн 

нэмэгддэг шалт гаан нь барилгын 
хог хаягдал жилийн энэ үед 
ихэсдэгтэй хол боотой. Гэтэл 
барилгын энэ хаягдал зөвхөн шинэ 
ба рил гаас үлдсэн хог гэдгийг 
ялгаж ойлгоорой. Ингээд бодо
хоор төлөвлөсний дагуу хуу чин 
барилгуудаа нураагаад эхэлмэгц 
барилгын хог хаягдал зам бараагүй 
өсөх нь мэдээж.

Нийтлэлийн эхэнд дурдсан 
нураах шаардлагатай барилгын 
тоо ирэх 10 жилд дахиад хоёр 
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Т.Троиани: Хог хаягдалтай харьцах соёлыг хүн 
бүрт төлөвшүүлэх нь чухал

Материалын дахин боловс-
руулах салбарт 30 жил 
ажил ласан, профессор Питер 
Бэр каут дахин боловсруулсан 
бүтээгдэхүүн стандарттай, 
чанар тай, үнэ хямд байж зах 
зээлд өрсөлдөнө гэдгийг тайл-
барласан юм.

-Байгаль орчинд ээлтэй 
технологи гэдэг утгаараа 
хөгжингүй орны засгийн 
газрууд олон дэмжлэг үзүүлдэг 
байх. Үүнээс хамгийн чухал 
дэмжлэг нь юу байдаг вэ?

Энэ салбарын хамгийн гол 
асуудал бол дахин боловсруулсан 
бүтээгдэхүүн цоо шинэ байх 
ёстой. Өөрөөр хэлбэл, дахин 
бо ловсруулсан бүтээгдэхүүн 
ху далдан авагч буюу хэрэг
лэгчдэд хамгийн чанартай, 
стан дарттайгаар очих ёстой гэсэн 

үг. Ингэж байж байгальд ээлтэй 
материалын өрсөлдөх чадвар 
нэмэгдэнэ. Хэдийгээр дахин 
боловсруулсан бүтээгдэхүүн 
анхдагч түүхий эдээр хийсэнтэй 
чанар хийгээд үнээрээ адил 
байдаг ч хэрэглэгч анхдагч 
түүхий эдийг л сонгодог. Энэ 
бол хэрэглэгчийн зан төлөвийн 
онцлог. Үүнийг нэг ёсондоо 
бидэнд тулгарч буй асуудал гэж 
харж болно.

-Дахин боловсруулсан 
бүтээг дэхүүн үнэхээр анхдагч 
түүхий эдээр хийснээс чанарын 
хувьд дүйж очиж чадах болов 
уу?

Ямар төрлийн материалыг 
дахин боловсруулж байгаагаас 
хамаарна. Материал бүр өөр 
өөр. Жишээ нь, бетон бол маш 
сонирхолтой материал. Саяхныг 
хүртэл дахин боловсруулсан 
бетоны чанар байгалийн гарал
тайгаа гүйцэхгүй гэсэн ойлголт 
хүмүүст их өргөн тархсан 
байсан. Байгалийн гаралтай 
бетоныг дахин буталж, бетон 
гаргаж авахад бат бэх байдлын 
хувьд өмнөхөө гүйцэхгүй. 
Яагаад ингэж байгааг ойлгохын 

тулд нэмэлт судалгаа хийх 
шаардлагатай. 

-Нидерландад шинээр ба рьж 
буй барилгын хэч нээн хувьд 
дахин боловс руулсан ма териал 
ашигладаг вэ?

Үүнийг манай улс хуулиар 
зохицуулдаг. Ямар нэг байшин 
нураах гэж буй бол хамгийн 
багадаа барилгын 80 хувь нь ямар 
нэг байдлаар дахин ашиглагдах 
ёстой. Энэ тоог нэмэгдүүлэх 
тал дээр Засгийн газар үргэлж 
шахалт үзүүлдэг.

-Энэ хуулийг зөрчвөл ямар 
хариуцлага хүлээдэг вэ?

Сонирхолтой асуулт байна. 
Шинээр босох барилгад байгаль 
орчинд ээлтэй байх шаардлагыг 
Засгийн газраас компаниудад 
тавьдаг. Ногоон барилга гэдэг 
нь дулаан тусгаарлалт сайтай 
байх гээд олон шаардлага 
хангасан байх ёстой. Би тухайн 
барилгынхаа 20 хувийг дахин 
боловсруулсан бетоноор дүүргэх 
боломжтой байвал үүндээ таар
сан урамшуулал авдаг. 

Ногоон барилгыг дэмжихэд 
шийтгэл биш, урамшуулал тохи
ромжтой гэж үзсэн хэрэг. 

П.Беркаут: Эдийн засгийн урамшууллаар ногоон 
барилгыг дэмждэг

Барилга буулгах 
нь барихаас 

дутуугүй нарийн 
ажил
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ЦАХИЛГААН БАРАА ГАР УТАС

1.  SONATA6 маш хямд зарна 23 
хоногийн өмнө орж ирсэн.
Утас:96481125

Ачааны зориулалттай 
автомашин маш хямд зарна.

Утас: 96481125, 99087992
Mersedes Benz E200 дизель 
авто машин зарна. 2004 оны 

2011 онд орж ирсэн дизель 2000сс 
автомат. Хот дотор 10 иднэ. 
Германаас орж ирсэн. Тогтмол 
дулаан гражжид байдаг. Хар 
өнгөтэй Е 200. 
Утас: 99289768

225/60/R16 Kumho Solus дугуй 
зарна.

Утас: 99135791
Nissan Teana зарна.
Утас: 99796159
2001 оны 2012 орж ирсэн. ямар 
ч асуудалгүй Prius 11 зарна.

Утас: 99892976
Ачааны зориулалттай 
автомашин маш хямд зарна 

Утас: 96481125, 99087992
8.  Автомашины хагарч цуурсан 
шил наагч зарна.Утас: 99679962

ҮЛ ХӨДЛӨХ НОМ, ХЭВЛЭЛ

1.  "МАНАН БУДАН"
Цоо шинэ зарна. 
Утас: 85828384
2.  Бүх төрлийн ном хэвлэл 
худалдаалж байна.
Утас: 99144154
3.  Хуучин номнууд зарна.
Утас: 94640105 
4.  Бизнес удирдлагын 
магистерийн ангид хэрэглэгдэх 
20032008 оны Pearsons interna
tional edition номнуудыг тус бүр 
30.000 төгрөгөөр зарна. 
Утас 99153637
5.  Ээж ба хүүхэд ном зарна. 
Утас: 99089401
6.  Сэргэн мандалтын үеийн нэрт 
зураачдын бүтээлийг өнгөтөөр 
хэвлэж, орос хэлээр нийтэлсэн 
Монголд цөөн байдаг уран 
зургийн ном зарна. 
Утас: 99625921
7.  Official guide of TOEFL TEST 
4th edition. Хэрэглэж байсан мөн 
дисктэйгээ. 
Утас: 99674312 
8.  Түүхийн хэдэн зуун үйл 
явдлыг Чингисийн үеийн их 
бага тулалдаанаас авахуулаад 
Хадгаламж зээлийн хоршооны 
хэрэг хүртэл бүртгэн багтаасан. 
Чингисийн үеийн хэдэн алдартныг 
эс тооцвол То ван, Мянгат гэсэн 
хоёрхон монгол хүн багтсан 
байдаг бол энэхүү Britannica 8 
боть ширээний нэвтэрхий толь 
зарна.
Утас: 88170048

1.  40 тонн контейнер маш хямд 
зарна. 
Утас: 90666913 96481125
2.  Ар хустайн зусланд цэвэр 
агаарт хаус зарна. 
Утас: 99289768
3.  Ар хустайн зусланд цэвэр 
агаарт хаус зарна.
Утас: 99289768
4.  2 өрөө үйлчилгээ явуулах 
боломжтой байр зарна БЗД 
8р хороо Баянзүрх хотхон 108р 
байрны 1р давхарт дэлгүүр, 
сургалт, цэцэрлэг, үйлчилгээ 
явуулах боломжтой 43 мкв 2 өрөө 
байр хямд зарна. Хаяг: Офицерийн 
тойргоос уруудаад Баянзүрх 
хотхон 108р байр 
Утас: 80612065
5.  Апартмент88 орон сууц ХЯМД 
зарна УТАС: 99289768
Сансарын тунелд 1 давхарын 3 
өрөө байр зарна.
Утас: 99760217, 99101271
6.  Хотын төвд бүрэн тавилгатай 
пентхаус гал тогоо тусдаа 5 өрөө 
байр хөлслүүлнэ.
Утас: 99760217, 99101271

1.  Skynetийн modem зарна.
Утас: 80286525, 86203222
2.  3 дугаар үеийн i5 процессор, 2 
GB рам, 583 GB хард диск, 15.6" 
дэлгэц бүхий Toshiba Satellite C850 
модель нөүтбүүкийг утасгүй маус, 
цүнхний хамт зарна.
Утас: 95530099
3.  Оргинал Wifi хүлээн авагч хямд 
зарна.150 метр хүлээн авна.
Утас: 91228822, 95228822
4.  Notebook үнэ тохирч худалдаж 
авна. Ломбарднаас чөлөөлж авна.
Утас: 91228822 95228822
5.  900x400x2mm pad хямд зарна. 
Утас: 91228822, 95228822
6.  Пролонон хамгаалалттай, 
5.5 см диаметртэй. Хүмүүсийн 
сонирхлыг татахуйц дизайнтай, гар 
утас, компьютер, нөүтбүүк, бусад 
төхөөрөмжинд залгаж болно. 
LED гэрэлтэй, дотроо батарейтай. 
3.5mm аудио, USB цэнэглэгч 
кабель дагалдана. Өнгөний 
сонголттой. 
Утас: 96012938, 88512938 

КОМПЬЮТЕР БА 
ДАГАЛДАХ ХЭРЭГСЭЛ

UBshop.mn
ЧӨЛӨӨТ ХУДАЛДААНЫ ПЛАТФОРМ

Юу авмаар байна? Юу зармаар байна?
АВТОМАШИН

1.  Электрон жин худалдана.
Алт, мөнгөн эдлэл болон эмийн 
тунг жигнэх зориулалтай. 
Авсаархан хөнгөхөн. LCD 
дэлгэцтэй. 200 гр хүртэл 
Хэмжээ: 115Х65Х15 мм, Жин: 
95 гр 1 минутанд автоматаар 
унтарна. Тэжээл: 2 AAA 
батарей (дагалдахгүй) Ажиллах 
температур: 1030 хэм (C)
Утас: 88512938, 96012938
2.  USB гагнуурын алх. Агшин 
зуур хална, хөрнө. 480 C градус 
хүртэл хална.
Утас: 96012938

1.  Америкийн BLU брэндийн 
STUDIO X8 HD гар утас 2 
СИМтэй.
Утас: 96012938, 
8851293
2.  5060 мянгад Android утас 
худалдаж авна. Note1 f100 f200 
гэх мэт.
Утас: 91228822 95228822 
3.  Samsung.Note.3 32gb 
4.4.4.version Korea хамгийн өндөр 
үзүүлэлттэй цэмбэгэр утас хямд 
зарна. Чихэвч дагалдана.
Утас: 91228822, 
95228822

ubshop.mn сайтад та 
зараа байрлуулбал манай 
сонины зарын энэ хэсэгт 
шууд орох юм. Зөвхөн 
кирил үсгээр бичсэн, 
холбоо барих утас, 
зарах үнэ нь тодорхой 
зарууд энэ хэсэгт орохыг 
анхаарна уу.

UBSHOP.MN

2.

3.

4.

5.

6.

7.

96028751, 99093501

Хотын төвд Номин их дэлгүүрийн 
ард байршилтай шинээр ашиглалтанд орох бизнес 
төвд худалдаа үйлчилгээний талбай давхараар нь 

болон цөөн тооны оффис худалдана. 

ОЛЖ ӨГЧ ТУСАЛНА УУ

Өвөрхангай аймгийн оюутан 
залуучуудын хөгжлийн хүрд 

холбооны гэрчилгээ гээгдүүлсэн 
тул олж өгч тусална уу. 

Утас: 99001659

“Яг одоогоор хамгийн сайн 
баг нь аль вэ” гэсэн асуултыг 
хөлбөмбөгийн хорхойтнуудын 
дунд тавибал дуусашгүй 
маргааныг эхлүүлэх болно. 
Үнэнч фанат бүр өөрийн багийг 
шилдэг нь гэдгийг нотлохын 
тулд хэдэн цаг ч ярьж мэднэ. 
Харин дэлхий дахинд хамгийн 
алдартай, хүмүүсийн хамгийн 
сайн мэддэг, хамгийн олон 
хөгжөөн дэмжигчтэй клубийг 
тодруулахын тулд ийм маргаан 
өрнүүлэх шаардлагагүй. Учир 
нь статистик үзүүлэлт бүхнийг 
хэлээд өгч байна. Хамгийн 
алдар тай хөлбөмбөгийн багийг 
тод руулахын тулд сошиал 
ертөн цөд хэр олон дэмжигчтэй, 
тоглолтыг нь хэчнээн хүн үздэг, 
өмсгөлийн борлуулалт ямар 
байдаг, ивээн тэтгэгчтэй хэдий 

“Улаан чөтгөрүүд” 
хамгийн алдартай нь
Өмсгөлийн 
борлуулалт гол 
хоёр өрсөлдөгчийн 
тооноос 30 
хувиар илүү

Г.Баярсайхан
@bayarsailhanZGM

хэрийн гэрээ байгуулсан зэрэг 
үзүүлэлтийг харгалзан үздэг аж. 
Эндээс харвал сүүлийн хэдэн 
жил Европын тавцанд ноёлж буй 
“Реал”, “Барса”ийн аль нь ч биш, 
харин өдгөө Премьер лигт тав
дугаар байрт явж буй “Манчестер 
Юнайтед” клуб өнгөлж байна. 

1. МАНЧЕСТЕР 
ЮНАЙТЕД

Сошиал медиа: 75 
сая дагагч тай (фэйсбүүк 68 сая, 
твиттер 7 сая)

Үзэгчдийн тоо: Премьер 
лигийн нийт үзэгчдийн 52 хувь 
нь тэдний тоглолтыг үздэг.

Өмсгөлийн борлуулалт: 1.2
1.6 сая (сүүлийн таван жилийн 
дунджаар)

Ивээн тэтгэгч: “Adidas”аас 
жид 75 сая фунт авдаг нь дэлхийд 
тэргүүлэх үзүүлэлт. Мөн “Chevro
let”ийг рекламдсаныхаа хөлсөнд 
жилд 53 сая фунт авдаг. 

“Юнайтед” сүүлийн жилүүдэд 
бусад томчуудаас амжилтаараа 
илт хоцорч буй ч нийт хөгжөөн 
дэмжигчдийнхээ тоогоор тэргүүл
сэн хэвээр. “Улаан чөтгөрүүд” 
Азид асар их нэр хүндтэй байдаг 
нь жагсаалтын нэгд бичигдэхэд 
нөлөөлжээ. Энэ багийг дэлхий 
дахинд 660 сая хүн дэмждэг 
гэсэн багцаа тоо бий. Мөн тэдний 

өмсгөлийн борлуулалт гол хоёр 
өрсөлдөгчийн тооноос 30 хувиар 
илүү байгаа аж. 

Английн Премьер лиг үзэгчийн 
тоогоор дэлхийд хол тасархай 
тэргүүлдэг. Нэг улирлыг нь 
ойролцоогоор 3.54 тэрбум хүн 
үздэг гэсэн судалгаа бий. Тэгвэл 
тус лигийн нийт үзэгчдийн 50 
гаруй хувь нь “Юнайтед”ын 
тоглолт эхлэхэд зурагтынхаа 
өмнө суудаг баримт жагсаалтыг 
тэр гүү лэхэд чухал нөлөө 
үзүүлжээ. 

2. РЕАЛ МАДРИД

Сошиал медиа: 
100 сая дагагч 

(фэйбүүкт 87 сая, 
твиттерт 18 сая)

Үзэгчдийн тоо: Испанийн 
лигийн үзэгчдийн тоог “Барса”
гийн хамтаар тасархай тэргүүлдэг.

Өмсгөлийн борлуулалт: 
Жилд ойролцоогоор нэг сая.

Ивээн тэтгэгч: “Adidas”аас 
34 сая, “Fly Emirates”ээс 20 сая 
фунт авдаг. 

Тэд дэлхийн хамгийн баян 
клуб гэсэн алдрыг “Юнайтед”аас 
булааж аваад хэдэн оныг үдэж 
байна. Мөн гаргасан амжилтаараа 
ч илүү. Нийт 63 цом хүртсэний 
10 нь Аваргуудын лигийн түрүү 
гээд бодохоор үнэхээр сүрдэм. 

Мөн олон нийтийн сүлжээнд 
хамгийн амжилттай яваа баг бол 
“Реал”. Гэхдээ нийт үзэгч болоод 
өмсгөлийн борлуулалтын тоогоор 
англичуудаас илт хоцорчээ. 

3. БАРСЕЛОНА 

Сошиал медиа: 100 
сая дагагч (фэйсбүүкт 

87 сая, твиттерт 18 сая)
Үзэгчдийн тоо: Ла лигийн 

хамгийн олон үзэгчтэй хоёр 
багийн нэг.

Өмсгөлийн борлуулалт: 2016 
онд 121.500 өмсгөл зарагдсан.

Ивээн тэтгэгч: Жил бүр “Ni
ke”аас 28 сая, “Qatar Airways”ээс 
27 сая фунт авдаг. 

Сүүлийн 10 жилийн амжилтыг 
нь харвал Каталоны баг яах 
аргагүй дэлхийд ноёлно. Энэ 
хооронд Аваргуудын лигт гурав, 
дотоодын лигт зургаа түрүүлсэн 
амжилтыг дурдахад л хангалттай. 
Одоо ч энэ баг хүчирхэг хэвээр 
бөгөөд Месси, Неймар, Суарес 
гэсэн дэлхийн шилдэг довтлогчид 
нь хэн бүхний зүрхэнд шар ус 
хуруулдаг. 

Каталончууд олон нийтийн 
сүл жээнд тун идэвхтэй бөгөөд 
дагагчийнхаа тоогоор зөвхөн 
“Реал”тай л өрсөлдөнө. Сонир
хуулахад, сүүлийн жилүүдэд 
олон нийтийн хамгийн их сонир

хож үзсэн 10 тоглолтын найм нь 
“Реал”, “Барса”ийн халз тулаан 
байжээ.

4. ЧЕЛСИ

Сошиал медиа: 50 
сая дагагч

Өмсгөлийн борлуулалт: 2015 
онд 900 мянган өмсгөл зарагдсан.

Ивээн тэтгэгч: “Adidas”, 
“Yoko hama”г сурталчилсныхаа 
төлөө жил бүр 70 сая фунт олдог.

Лон доны баг Оросын тэрбум
тан Р.Абрамовичийн эзэмшилд 
очсоноос хойш хөгжөөн дэмжигч
дийн хүрээгээ тэлсээр эхний 
дөрвөн байрт бичигдэх хэмжээнд 
хүрчээ. Орос, Зүүн Европ болоод 
Ази тивд илүү их дэмжигчтэй. 

5. АРСЕНАЛ

Сошиал медиа: 41.5 
сая дагагч тай

Үзэгчдийн тоо: Улиралд 
ойрол цоо гоор 29 сая (зөвхөн Их 
Британид)

Өмсгөлийн борлуулалт: 2016 
онд 850 мянгыг зарсан. 

Ивээн тэтгэгч: “Puma” болон 
“Fly Emirates”ээс тус бүр 30 
саяыг авдаг.

Франц мэргэжилтэн А.Венге
рийг удирдаж эхэлснээс хойш 
энэ баг дэлхийн шилдгүүдийн 
нэгд тооцогдох болсон. Сүүлийн 
арав гаруй жилийн турш лигийн 
аваргын төлөө тогтмол өрсөлдсөн 
нь үүний нотолгоо. Лондоны баг 
фэйсбүүк болон твиттерт 42 сая 
дагагчтай нь Англидаа гуравт 
орох үзүүлэлт болжээ. 

Эдгээр таван багийн араас 
“Ливер  пуль”, “Бавари”, “Милан”, 
“Ювен  тус”, “ПСЖ” орсон байна.  

 

ТОВЧХОН 
» ЖҮДО БӨХ
Туркийн Анталья 
хотод болсон гранпри 
зэрэглэлийн тэмцээнээс 
Монголын баг нэг алт, 
таван хүрэл медаль хүртэж, 
нийлбэр дүнгээр тавд 
бичигдлээ. Эрчүүдийн 90 
кг-д зодоглосон ОУХМ 
Г.Алтанбагана жүдогийн 
гранприд анх удаа 
түрүүлсэн байна. Нийт 
20 улс ямар нэг медаль 
хүртжээ. 

» ЧӨЛӨӨТ БӨХ
Дан Коловын нэрэмжит 
чөлөөт бөхийн уламжлалт 
тэмцээн Болгарт болж 
өндөрлөв. 41 орны 500 
гаруй бөх зодоглосон энэ 
тэмцээнд гавьяат тамирчин 
Э.Бэхбаяр түрүүлэв. Тэрбээр 
Дан Коловт түрүүлсэн 
Монголын 10 дахь бөх 
болжээ. 

» ДААМ
“Алтан хүү” клубээс 
зохион байгуулсан чансаа 
олгох цувралын хоёр 
дахь тэмцээнд их мастер 
Д.Эрдэнэбилэг түрүүллээ. 
Тэрбээр боломжит 18 
онооноос 15-ыг авсан 
байна. Удаах байруудад 
Ц.Сүхбат, Г.Ганжаргал, 
Ц.Хашчулуун, Ц.Эрдэмбилэг 
нар оржээ. 

» САГСАН БӨМБӨГ
“Оклахома”-ийн холбогч 
Р.Уэстбрук “Финикс”-ийн 
эсрэг тоглолтод 50 оноо, 
16 самбар, 10 оновчтой 
дамжуулалтаар трипл-дабл 
хийв. Ингэснээр тэрбээр 
нэг улиралд 42 трипл-дабл 
хийж, домогт О.Робертсоны 
1962 онд тогтоосон 
рекордыг эвдэв. Түүнчлэн 
Уэстбрук нийт триплийн 
тоогоор (79) бүх цаг үеийн 
дөрөвт бичигдэх болжээ. 

» ХОККЕЙ
“Эдмонтон”-ы залуу тоглогч 
К.Макдэвид улиралд 
хамгийн олон оноо авсан 
тоглогчид олгодог “Арт Росс 
Трофи”-ийн эзэн боллоо. 
Тэрбээр улирлын бүх 82 
тоглолтод оролцохдоо 100 
оноо (30 гоол+70 оновчтой 
дамжуулалт) авсан байна.

» ХӨЛБӨМБӨГ
“Спортинг”-ийн довтлогч 
Бас Дост лигийн сүүлийн 
тойрогт “Боавишта”-ийн 
хаалганд хет-трик хийлээ. 
Ингэснээр нидерланд эр 
Европын шилдэг довтлогчид 
олгодог “Алтан пүүз”-ийн 
төлөөх өрсөлдөөнд Л.Мессиг 
гүйцэв. Тэд лигтээ 27 гоол 
оруулаад байгаа юм.

Дэлхий дахинд 
хамгийн 
алдартай, 
хүмүүсийн 
хамгийн сайн 
мэддэг, хамгийн 
олон хөгжөөн 
дэмжигчтэй 
клубийг 
тодруулахын 
тулд маргаан 
өрнүүлэх 
шаардлагагүй.
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Энэтхэгийн Болливуд жилд 
үйлд вэрлэж буй кино гоо роо 
Холливудыг ардаа орхи лоо. 
Үүнтэй зэрэгцэн Хятад үзэгчдийн 
тоо АНУ-ын араас хоёрт 
бичигдэж байна. Ийнхүү 120 
гаруй жилийн настай кино 
ертөнцийн өнгө төрхийг Холливуд 
дангаараа тодорхойлохоо болиод 
удаж байна. Энэ удаа Холливудыг 
түр хойш нь тавиад дэлхийн 
кино зах зээлд өөрийн гэсэн байр 
суурийг эзэлж буй зарим орны 
талаар сонирхуулъя.

БОЛЛИВУД
Амьдралаас тэс хөндлөн, 

зөв хөн киноноос л харж болох 
“фантаазны” дүрслэлүүдээр 
дүүрэн энэтхэг кино тооны 
хүчээр дэлхийн кино зах зээлийг 
тэргүүлж байна. Хэдийгээр 
баруу  ныхан Болливуд киног 
төдийлэн сонирхдоггүй ч 
дэлхийн  хүн амын 17.5 хувь  
буюу 1.3 тэрбум энэтхэгчүүд 
тэдний үнэнч шүтэн бишрэгч. 
Тиймээс энэт хэг кино борлуулсан 
тасал барынхаа тоогоор дэлхийд 
нэг дү гээрт бичигдэж байгаад 
гайхах зүйлгүй. Тус улсын кино 
зах зээлийн 55.4 хувийг дотоо
дынх нь кино эзэлдэг юм байна. 

Энэтхэгийн кино урлаг 103 
жилийн түүхтэй. Анх Английн 
колончлолын нөлөөгөөр кино 
урлаг үүссэн ч дуу хөгжим, 
өвөр   мөц соёлоороо бусдаас 
онцгойр дог юм. Тус улсын нийс
лэлийн хуучин нэр Бомбэйгээс 
улбаа лан ийнхүү Болливуд гэж 
нэр лэх болжээ. Гэхдээ Мумбай 
хотод төвлөрдөг Болливудад 
энэт хэг киноны дөнгөж 20 хувийг 
хийдэг аж.

НОЛЛИВУД
Африк тивийн хамгийн их 

хүн амтай Нигери улс жилд 
хамгийн олон кино үйлдвэрлэдэг 
орнуудын хоёрдугаарт бичигд дэг. 
Тус улс хөгжиж буй орны тоонд 
ордог. Энэ хэрээр 188 сая хүн ам 
нь кино урлаг хөгжих хөшүүрэг 
болдог аж. Нолливудын кино 
урлагаас “хар” тивийн соёл, зан 
заншил, үнэт зүйлс “үнэртдэг” 
учраас тус тивийн бусад оронд 
ч Нигерийн кино, жүжигчид 
алдартай бай даг. АНУ жилд 
дунджаар 819 кино бүтээж байхад 

Дэлгэцийн урлагийн олон өнгө
Кино 
бүтээгчдийн 
анхаарал 
Хятадын зүг 
чиглэж байна

Б.Баярмаа
@bayarmaaZGM

тус улс 997 буюу мянга орчмыг 
үйлдвэрлэдэг байна.

Нигери улс 1920иод онд 
Анг  лийн колони байхад нут
гийнханд зориулсан анхны 
кино гарч байжээ. Англичуудын 
үлдээсэн энэ өвийг нигеричүүд 
улам баяжуулж, газрын тос 
олборлож байсан 19501980 онд 
улам цэцэглүүлсэн байдаг. Энэ 
үеийг Нолливуудын алтан үе 
гэж нэрлэдэг аж. Тэд энэ эрчээ 
алдалгүй явсаар 2000 оны эхээр 
дэлхийн хамгийн том кино 
үйлдвэрлэгч орнуудын тоонд 
багтсан байдаг. 

ДАЛЛИВУД
Холливуд болон Бангла дешийн 

нийслэл Дака хотын нэрийг 
орол цуулан ийнхүү Далливуд 
хэмээн нэрлэдэг. Банг ладешийн 
уран бүтээлчид энэ зах зээлд 
хөл тавихдаа л уянгын драмаар 
танигджээ. Эдгээр киноноос дуу, 
бүжиг гүй л болохоос энэтхэг 
киноны өнгө аяс мэдрэгддэг. Тус 
улсын Засгийн газраас зөвхөн 
кино урлагийг хөгжүүлэх, теат
руудыг тохижуулахад зориу лан 
жилд нэг сая ам.доллар болон 
түү нээс илүү мөнгө зарцуулдаг 
юм байна. 168 сая хүн амтай тус 
улсад 100 гаруй кино компани 
байдаг аж.

ЛОЛЛИВУД
Пакистаны Пунжаб мужийн 

гол хот Лахор 19292007 он 
хүртэл тус улсын кино урлагийн 
төв байжээ. Тиймээс Лахор хотын 
нэрийг оролцуулан Лол ливуд 
хэмээдэг аж. Хэдийгээр 2007 

оноос хойш Пакистаны урлаг, 
соёлын төв нь Карачи бол сон ч 
энэ нэр өөрчлөгдөөгүй юм. 

19601980 онд ид цэцэглэж 
байсан ч тус улсын кино 2000 оны 
сүүлээр жилд дөнгөж хоёрхон 
кино гаргаж, зогсонги байдалд 
орсон гэж үздэг. Энэ хугацаанд 
тус улсын үзэгчид Болливудын 
киног шимтэн үзэх болжээ. Харин 
сүүлийн хоёр жилд эргэн сэргэж, 
жилд 20 гаруй кино бүтээж байгаа 
юм. Энэ нь тус улсын телевизүүд 
кино урлагт хөл тавьсантай 
холбоотой аж.

ХЯТАД
Сүүлийн жилүүдэд кино 

бү тээгч  дийн анхаарал Хол
ливу даас аажмаар холдож, 
Хятадын зүг чиглэж байна. 
Жилд хийдэг киноныхоо тоо
гоор гурав дугаарт, тасалбарын 
борлуу лалтын тоогоор хоёр    
дугаарт жаг сана гэдэг маш том 
үзүү  лэлт. Кино шүүмж  лэгчид 
ирэх таван жилд тус улсын кино 
зах зээл Энэт  хэгийн байр суурийг 
эзэлж, дэлхийн хамгийн том 
кино үйлдвэрлэгч болно хэмээн 
таамаглаж буй.  

Хонконг болон Тайванийн кино 
урлагийг нийтэд нь Хятадынх 
гэж үздэг. Хятадын кино урла
гийн төв нь өнгөрсөн 100 гаруй 
жилийн туршид Шанхай хот 
байсаар ирсэн юм. Өдгөө тус ул
сын киноны орлогын 55 хувийг 
дотоо дын уран бүтээлүүд эзэл дэг. 
Дэлхийн хамгийн олон хүн амтай 
улс учраас ашиг олох боломж
той гэж үзсэн гаднынхан кино 
компаниудыг нь эзэмшиж эхлээд 

буй.
ИРАН

Арилжааны зорилготой 
киноноос татгалздаг Ираны арт 
хаус төрлийн киногоор дэлхий 
нийт амьсгалж байна гэхэд 
буруудахгүй. Шүүмжлэгчид 
иран киног “тоо биш чанарт ан
хаарсан” гэж үнэлдэг. Сүүлийн 20 
гаруй жил дэлхийн томоохон кино 
наадмуудыг Ираны тодотголтой 
бүтээлүүд эзэлж буй нь үүний 
баталгаа юм.  Тус улсын кино 
театруудад Холливудын адал 
явдалт кино гарах нь өдрийн 
од шиг. Дотоодын арилжааны 
кинонууд зах зээлийг нэлэнхүйд 
нь эзэлдэг ч телевизээр албан 
ёсоор гарах нь тун ховор. 

Барууныхан 
Болливуд 
киног төдийлэн 
сонирхдоггүй 
ч дэлхийн хүн 
амын 17.5 хувь 
буюу 1.3 тэрбум 
энэтхэгчүүд 
тэдний үнэнч 
шүтэн бишрэгч.

МОНГОЛ
Манай улсын хувьд жилд 

дунджаар 40 кино дэлгэцнээ 
гарч байна. Кино зах зээлийн 52 
хувийг Холливудын адал явдалт 
кино эзэлж байгаа бол 39 хувь 
нь дотоодын уран бүтээл байдаг. 
Харин солонгос кино 4.7 хувийг 
эзэлдэг юм. Монгол үзэгчдийн 
дунд хамгийн эрэлттэй нь 
инээдмийн кино байдаг бөгөөд 
амжилттай кинонууд дунджаар 
100 сая төгрөгийн ашиг олдог 
гэсэн тооцоо байна. Гэхдээ кино 
театрууд нийт ашгийн 4550 
хувийг авдаг нь уран бүтээлч дийн 
ахих боломжид тушаа болдог гэж 
үздэг билээ.   

ШИНЭ КИНО 

“Галзуу хурд” 
эргэн ирнэ

Вин Дизель, Двайн Жонсон, 
Жэсон Стэтхэм, Мишель 
Родригез зэрэг Холливудын 
оддыг цуглуулсан “Галзуу хурд” 
киноны наймдугаар анги  энэ 
сарын 14нд нээлтээ хийнэ. Тус 
киноны зураг авалтын ихэнхийг 
АНУын НьюЙорк, Кубийн Гава
на хотуудад хийжээ. Мөн Дубай, 
Рио де Жанейро хотуудаас гадна 
Ирландын байгалийн үзэсгэлэнт 
газруудыг кинондоо үзүүлэх юм 
байна.

“Галзуу хурд”ын шинэ ангид 
гол дүр болох Домыг нэгэн үл 
таних эмэгтэй найз нарынхаа 
эсрэг ажиллахыг шаардсанаар 
үйл явдал эхэлдэг байна. Энэ 
ангид жүжигчин Дол Уолкерын 
дүү тоглоно хэмээн яригдаж 
байсан ч шинэ ангийн зохиолд 
багтаагүй бололтой. “Галзуу 
хурд”ын багийнхан 2001 онд 
гарсан эхний ангиас хойш нийт 
дэлхийн зах зээлээс нийт 3.9 
тэрбум ам.долларын ашиг олсон 
байна.   

BOX OFFICE

“Хуягт сүнс” 
тэргүүлж 
чадсангүй 

Жүжигчин Скарлет Йохансоны 
тоглосон “Хуягт сүнс” кино 
нээлтээ хийсэн даруйдаа дөнгөж 
19 сая ам.долларын ашиг олж, 
кино багийнхны хүлээсэн үр 
дүнд хүрч чадсангүй. Тус киног 
бүтээхэд нийт 110 сая ам.доллар 
зарцуулсан учраас багагүй ашиг 
олно хэмээн найдаж байжээ. 
“Хуягт сүнс” кино нээлтээ 
хийснээс хойших 20 гаруй 
хоногт 62 сая ам.долларын орлого 
олсон байна. Өмнө нь жүжигчин 
Скарлет Йохансоны тоглосон 
“Люси” кино нээлтээ хийсэн 
эхний долоо хоногтоо л 43 сая 
ам.доллар олж байсан юм. 

“Хуягт сүнс”ийг Японы 
ани мэйшнтэй төстэй, хийсвэр 
зураглал ихтэй хэмээн шүүмжилж 
байна. Энэ долоо хоногт тус кино 
“Box office”-ийн жагсаалтад 
“Араатан ба гоо бүсгүй”, “Босс 
жаал”ын араас тавдугаарт би
чигджээ.   
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ЗГМ: КОМИКС

ОНЦЛОХ ҮЗВЭР

Жүжигчид 
хандивын аянд 
нэгдэнэ

ЗГМ: СҮДОКҮ

(Өмнөх дугаарын хариу)

9
6
8

8

6

9

7

4
3

8
9

4
5

1

7

9

3

2

8

2

5

7
5
3

1
6

2

4
1
2
9
6
7
3
8
4
5

4
8
6
2
1
5
7
3
9

3
5
7
4
8
9
6
1
2

8
4
2
1
5
6
9
7
3

7
1
3
8
9
4
5
2
6

6
9
5
3
2
7
1
8
4

5
3
4
7
6
8
2
9
1

2
6
8
9
4
1
3
5
7

9
7
1
5
3
2
4
6
8

Б.Баярмаа
ЗГМ

ЦАГ АГААР

УЛААНБААТАР
IV.11
  10o

  -6o

IV.12
14o

-4o

 IV.13
  16o

  -1o

 IV.14
  16o

   1o

 IV.15
 15o

  1o
9м/с

7м/с

9 м/с

6 м/с

9 м/с

6 м/с

9 м/с

6 м/с

9 м/с

6 м/с

ҮүлшинэБагавтар үүлтэй Багавтар үүлтэй Үүлшинэ Үүлшинэ

УВС
  6o

 -8o

ХОВД
 11o

 -2o

ЗАВХАН
  6o

-9o

БАЯНХОНГОР
  8o

 -3

ГОВЬ-АЛТАЙ
  6o

-8o

ӨВӨРХАНГАЙ
  8o

 -1

АРХАНГАЙ
  8o 
-2o

ХӨВСГӨЛ
   8o

 -4o

БУЛГАН
  8o

 -4o

ТӨВ
 5o

-3o

ДУНДГОВЬ
  13o 
   1o

ӨМНӨГОВЬ
11o

 2o

ГОВЬ-СҮМБЭР
   9o

 -1o

ДОРНОГОВЬ
 11o

-2o

СҮХБААТАР
 9o

-2o

ХЭНТИЙ
 10o

 -6o

СЭЛЭНГЭ
    6o

  -1o

ОРХОН
 9o

-2o

ДАРХАН-УУЛ
  7o

  0o

ДОРНОД
  8o

-2o

БАЯН-ӨЛГИЙ
  8o

-7o

Улсын Драмын эрдмийн театрын хамт 
олон зохиолч Ш.Гүрбазарын “Жаргаагүй 
нар” жүжгийг дахин тоглохоор боллоо. 
Тус театрын уран бүтээлчид тоглолтын 
орлогоо Монголын Улаан загалмай 
нийгэмлэгээс зохион байгуулж буй 
малчдад туслах аянд хандивлах юм 
байна. 
Их зохиолч Д.Нацагдоржийн тухай 
эмгэнэлт, түүхэн “Жаргаагүй нар” 
жүжгийн энэ сарын 14-ний 19.00 цагт 
Улсын Драмын эрдмийн театрын 
тайзнаа тоглоно. Д.Нацагдоржийн 
дүрийг жүжигчин Б.Шинэбаяр, түүний 
гэргий Д.Пагмадуламын дүрийг 
жүжигчин Н.Баярмаа нар бүтээжээ.  
Тасалбарын үнэ 20 мянган төгрөг.   

08.00

12.00

14.00

18.00

20.00

22.00

07.00 “Монголын 
шинэ өглөө” 
хөтөлбөр

10.30 
“Нүүдэлчдийн өв 
соёл” нэвтрүүлэг

14.30 “Төл таван 
эрдэнэ”

17.00 “Зөв зөв” 
цэнгээнт нэвтрүүлэг

19.10 “Урлаг” теле 
сэтгүүл

22.55 “Дөлгөөн 
Дон” ОАК 
долоодугаар анги

07.00 “Америк 
хэрхэн ажилладаг 
вэ” нэвтрүүлэг

12.00 “Бизнесийн 
хэмнэл” давталт

15.00 "Бизнесийн 
төв цэг” хөтөлбөр

17.00 "Bloomberg 
Surveillance” 
нэвтрүүлэг

20.30 "Сайн уу, 
дэлхий” нэвтрүүлэг

21.00 “Мөнгөний 
урсгал” хөтөлбөр

09.45 “Би Монгол 
хүн” нэвтрүүлэг

11.15 "Тамирын 
багш” ОАК 
1-2 дугаар анги

14.10 “Хүрээлэн” 
69 дүгээр цуврал

18.35 "Дэлхийн 
атлас” нэвтрүүлэг

21.00 "Зөв 
үнийг таа” шоу 
нэвтрүүлэг

22.00 "Хайр 
эргэсэн хавар” ОАК  
12 дугаар анги

12.00 “Хөтөч” 
мэдээллийн 
хөтөлбөр

15.00 “Өөрчлөлт” 
гуравдугаар бүлэг, 
12 дугаар хэсэг

18.00 “Наашаа 
цаашаа”

20.00 "Оргил 
цаг” мэдээллийн 
хөтөлбөр

22.30 “Чадвал 
намайг хуур” ОАК 
14 дүгээр анги

MNB Bloomberg Боловсрол Монгол ТВ
09.30 “Тог тог 
тог” хүүхдийн 
нэвтрүүлэг

ТВ ХӨТӨЛБӨР

ЗГМ. ҮГИЙН СҮЛЖЭЭ

УЛААНБААТАР

Албан хаагчдын 
ажлын цаг 
урагшиллаа

БОСООГООР.
2. Тоглоом
3. Оросын алдарт Ил 
онгоцнуудын зохион 
бүтээгч
4. Үлээвэр хөгжим
5. Чингис хааны дүү
9. Карибын тэнгис дэх 
социалист системд байсан 
улс

10. Эртний Египетийн 
хаадын занданшуулсан 
шарил

ХӨНДЛӨНГӨӨР:
1. Томоохон гол
4. 1945 оны чөлөөлөх 
дайнаар монгол цэрэг 
очиж япончуудаас 
чөлөөлж авсан урд 

Өмнөх дугаарын хариу / 04.10

Замын түгжрэлийг бууруу
лахын тулд нийслэлийн төр, 
захиргааны байгууллагуудын 
ажлын цагийн хуваарийг 
өөрчлөхөөр боллоо. Нийслэлийн 
төрийн албан хаагчдын ажил 
өглөөний 08.00 цагт эхэлж, оройн 
15.00 цагт дуусах аж. Энэхүү 
өөрчлөлтийг автомашины 
дугаарын хязгаарлалт зуны 
хуваарьт шилжих дөрөвдүгээр 
сарын 15ны өдрөөс эхлүүлж, 
аравдугаар сарын 1н хүртэл 
мөрдөх юм байна. 

Тус өөрчлөлтөд нийслэлийн 
Захирагчийн ажлын алба, нийс
лэлийн Засаг даргын Тамгын 
газар, Авто замын газар, Аудитын 
газар зэрэг хэрэгжүүлэгч агент
лагууд, харьяа байгууллагууд 
хамаарах аж.  

ЗУРХАЙ

Билгийн тооллын 15
Хаврын дунд харагчин туулай сарын есөн 
улаан мэнгэтэй шар луу өдөр.
Үс засуулбал. Өлзийтэй сайн
Наран ургах, шингэх. 06.15-19.34
Барилдлага. Хүчин төгсөх
Шүтэн барилдлага. Хүрэлцэхүй

Аргын тооллын дөрөвдүгээр 
сарын 11, Ангараг гараг. Билгийн 
тооллын 15, Тэргүүн дагуул 
одтой. шар луу өдөр. 

Өдрийн наран 06.13 цагт мандан, 
19.35 цагт жаргана. Тухайн өдөр 
хулгана жилтнээ аливаа үйлийг 
хийхэд эерэг сайн ба бич, тахиа 
жилтнээ сөрөг муу нөлөөтэй тул 
элдэв үйлд хянамгай хандаж, биеэ 
энхрийлүүштэй. Эл өдөр буян номын 
үйлийг эхлэх, дээдсээс халамж хүсэх, 
лам хувраг болох, багш шавьд 
барилдах, номын абшиг авах, шинэ 
гэр ба байр авах, хишиг даллага 
дуудуулах, насан бүтээл хийлгэх, 
зэтгэрийг номхотгох, хөгжмийн 
зэмсэг урлахад сайн. Гүүр тавих, 
газар ухах, эрдэнийг гадагш өгөхөд 
муу. Өдрийн сайн цаг нь бар, луу, 
могой, бич, тахиа, гахай болой. Хол 
газар яваар одогсод зүүн урагш 
мөрөө гаргавал зохистой. Үс шинээр 
үргээлгэх буюу засуулбал өлзийтэй 
сайн.

НИСЛЭГИЙН ЦАГИЙН ХУВААРЬ

УБ-Хонконг  06.25  10.55
Хонконг-УБ  12.05  16.45
УБ-Сөүл  08.45  12.50
Сөүл-УБ  14.20  16.50
УБ-Бээжин  17.55  20.10
Бээжин-УБ  21.10  23.40
УБ-Ханбумбат  07.20  08.30
Ханбумбат-УБ  09.20  10.25

УБ-Москва  13.50  14.28
Москва-УБ  21.35  07.30
Эрхүү-УБ  15.35  06.20
УБ-Эрхүү  21.10  02.40
УБ Эрдэнэт  20.30  07.45
Эрдэнэт УБ  19.10  05.48
УБ-Замын-Үүд  17.20  07.05
Замын-Үүд-УБ  17.35  08.55

ГАЛТ ТЭРЭГНИЙ ЦАГИЙН ХУВААРЬ

ҮЗВЭР

хөршийн улс
6. Румыний мөнгөний 
нэгж
7. Дэлхийн шинжлэх 
ухаанд Пржевальскийн 
гэж тодотгодог адуу

8. Ховд аймгийн сум
11. Шат
12. Цэвэр
13. Автомашин, 
мотоциклийн холын зайн 
олон өдрийн уралдаан
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УДБЭТ
Монголд анх 1977 онд тоглож 
байсан “Травиата” дуурийг энэ 
сарын 15-нд дахин тоглох гэж байна. 
Гурван бүлэг, дөрвөн үзэгдэлтэй уг 
дуурийг урлагийн гавьяат зүтгэлтэн 
Ё.Цэрэндолгор найруулжээ. Дуурийн 
таслбарын үнэ 10-20 мянган төгрөг.
Монголын балет хөгжлийн сангаас 
энэ сарын 19, 20-нд  “Spirit of ballet” 
тоглолтыг зохион байгуулна. Уг 
тоглолтод Монгол, Солонгосын залуу 
бүжигчид оролцоно. 

ХҮҮХЭЛДЭЙН ТЕАТР
Багачуудад зориулсан “Алтанхан 
залаат азарган тахиа” жүжгийг энэ 
сарын 29, 30-нд тоглоно. ОХУ-ын 
зохиолч Алексей Николаевич 
Толстойн уг зохиолыг орчин үеийн 
нийгэм, хүүхдийн сэтгэхүйд 
тохируулан өөрчилснөөрөө онцлог 
юм. Жүжгийн тасалбар 5000 
төгрөгийн үнэтэй. 

УЛААНБААТАР ЧУУЛГА
Хөгжим бүжгийн коллежийн 
цохивор хөгжмийн шилдэг уран 
бүтээлчид “Найруулга 2007-2017” 
тоглолт хийх гэж байна. Уг тоглолтод 
тус коллежийн уран бүтээлчдийн 10 
гаруй жил найруулж, тоглож ирсэн 
100 гаруй бүтээлээс сорчлон хүргэнэ. 
Тоглолт энэ сарын 21, 22-нд болно. 

УЛСЫН ФИЛАРМОНИ
“Novel Melody” хөгжмийн концерт 
энэ ням гарагт 19.00 цагаас болно. 
Тасалбарын үнэ 20 мянган төгрөг. 

АВТО ХУДАЛДААНЫ 
ЦОГЦОЛБОР

“VIP drift show” авто наадам энэ 
сарын 29-нд болно. Уг наадмыг 
зургаа дахь жилдээ зохион байгуулж 
байна. 

BLUE SKY
Японы хөрөнгө оруулалттай 
томоохон компаниудын 
хөдөлмөрийн үзэсгэлэн яармаг энэ 
сарын 21, 22-нд болно

Mr. Баагийгийн ПАЯН.....

Ажлын ярилцлага

Та архи уудаг уу?
Онцгой тохиолдолд л ...

Юу гэсэн үг үү?
Баяр ёслолын үеэр үү? Үгүй ээ, байвал 

уучихдаг.

ӨДӨРЛӨГ

Хүүхдүүд ослоос 
сэрэмжлүүлж 
жагсав

Бага насны хүүхдүүдийг зам 
тээврийн ослоос урьдчилан 
сэргийлэх өдөрлөгийг замын 
цагдаагийн албанаас дөрөв дэх 
жилдээ зохион байгууллаа. 
Нийслэлийн зарим сургуулийн 
сурагчид эцэг, эхчүүдэд хандсан 
замын ослоос сэрэмжлэх тухай 
уриа барьж жагссан юм. 

Сүүлийн зургаан жилд нийт 
7410 хүүхэд зам тээврийн осолд 
өртөж, үүнээс 300 нь амиа алд
жээ. Судалгаанаас харахад, энэ 
онд ослоос болж амиа алдсан 
хүүхдүүдийн 92 хувь нь орон 
нутгийн замд автомашинаар 
зорчиж байжээ. Энэ нь эцэг, 
эх чүүд хүүхдэд зориулсан 
суудал болон хамгаалалтын бүс 
хэрэглэдэггүй, орон нутгийн замд 
хурд хэтрүүлдэгтэй холбоотой 
юм байна.  

ҮЗЭСГЭЛЭН

“Надтай гэрлээч”
“Шангри Ла Улаанбаатар” 

зочид буудлаас хосуудад 
зориулсан хуримын үзэсгэлэнг 
энэ сарын 15, 16нд зохион 
байгуулна. Үзэсгэлэнд хуримын 
үйл ажиллагаагаар мэргэшсэн 30 
гаруй байгууллага оролцох юм. 
Энд хүрэлцэн ирснээр хуримын 
ёслолын гоёл чимэглэл, гэрэл 
зураг, дүрс бичлэгийн шинэ 
санаа нуудтай танилцахаас 
гадна хуримын бялуу, бөгж, 
даашинзны шинэ загваруудыг 
сонирхох боломжтой. Мөн 
хуримын ёслол, үдэшлэгээ 
хэрхэн өвөрмөц тэмдэглэх 
талаар шинэ санаа, зөвлөгөөг 
мэргэ жилтнүүдээс үнэ төлбөргүй 
аваарай.  

ЗӨВЛӨГӨӨ

Буруу гүйвэл 
биеийн галбирт 
нөлөөлнө

Өдөр бүр тогтмол гүйх нь 
эрүүл мэндэд тустай. Гэвч 
буруу гүйвэл биеийн галбирт 
сөргөөр нөлөөлдөг байна. Өв 
тэгш биетэй болохын тулд 
өсгийгөө эхэлж тавиад, улаараа 
гүйцэд гишгэх хэрэгтэй. Ингэвэл 
аяндаа том, хүчтэй алхах бөгөөд 
хэвлийн булчин чангарч, жигд, 
уужуу амьсгаа авах боломжтой 
болдог. Хэрэв хөлийн улны бүх 
хэсгээр гүйцэд гишгэхгүй бол 
шилбэний ясны бүрхэвч үрэвсдэг 
байна. Мөн өлмий дээрээ гүйдэг 
бол шилбэний булчин богино 
хугацаанд томордог аж. 

Гүйх явцдаа хоёр гараа сул 
байлгаж урагш хойшоо, аясаар нь 
хөдөлгөж, хөлөө гүйцэд жийхийг 
зөвлөж байна.  
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ОХУ ч хариуцлага хүлээх хэрэгтэй гэв Египетэд 43 хүн амиа алдлаа Испани ЕХ-д Британийн орыг эзэлнэ

Вашингтон Сирийн Ерөн хий лөгч Башар аль-Асадыг дэм-
жихээ болихыг ОХУ-аас шаард лаа. > 10

Харамсалтай нь Египет дэх Христийн сүмд хоёр удаа бөмбөг 
дэлбэлснээс 43 хүний амь үрэгдсэн байна. > 10

Испанийн шинэ Засгийн газрын хувьд дээд хэмжээний уулзалт 
өргөн боломжийг нээж байна. > 10

Шон Доннан
Хятадын тал Трампын засаг 

захиргаанд санхүүгийн зах 
зээлээ илүү нээхийг санал 
болгов. Түүнчлэн Америкийн 
үхрийн махны экспорт худал
дааны дайнаас зайлсхийх 
боломж олгоно гэж Засгийн 
газар хоорондын хэлэлцээнд 
оролцсон Хятад, АНУын 
албаныхан мэдээллээ. АНУын 
Ерөнхийлөгч Дональд Трамп, 
Хятадын Ерөнхийлөгч Ши 
Жиньпин нар өнгөрсөн долоо 
хоногт Флоридад анх удаа уул
захдаа худалдааны хэлэлцээг 
яаравчилж, 100 хоногийн дотор 
үр дүнд хүргэхээр тохиролцсон 
юм. Санхүү ба үхрийн махны зах 
зээлд буулт хийх нь Бээжингийн 
хувьд хялбар алхам.

Одоогийн байдлаар Хятадын 
үнэт цаас ба даатгалын зах 
зээлд гадаадын компаниуд 

хяналтын багцыг эзэмших 
эрхгүй байгаа. Уг салбар дахь 
тус улсын томоохон компаниуд 
болох Citic Securities, China Life 
Insurance нар сүүлийн 15 жилд 
дэлхийн хоёр дахь том эдийн 
засагт асар том байр эзэлсэн 
юм. Хятад Дэлхийн худалдааны 
байгууллагад элссэн хэдий ч 
энэ хоёр компани Хятадын зах 
зээлд шинээр ирэгчдэд аюултай 
өрсөлдөгч болдог.

Хяналтын багцыг эзэмших 
эрхийг гадаадынханд олгох 
талаар Барак Обамагийн засаг
лалын үед яригдаж байсан 
бөгөөд хоёр тал хамтарсан 
хөрөнгө оруулалт хийх тухай 
хэдэн удаагийн хэлэлцээр 
болсон. Ноён Трамп уг хэлэлцээг 
үргэлжлүүлэх эсэхээ бүрэн 
шийдээгүй боловч АНУын 
төлөөлөгчид Хятадын зах зээлд 
өргөн хэмжээнд нэвтрэхээр 

найдаж байна. Хятадын нэг 
төлөөлөгч “Хятадын тал хоёр 
талын хөрөнгө оруулалтын 
таазыг нэмэхэд бэлэн байсан. 
Гэтэл Трампын ялалт хэлэлцээг 
тасалдуулсан. Обама албан 
тушаалдаа зургаан сар илүү 
байсан бол бид тохиролцоонд 
хүрэх байсан” хэмээн өгүүлсэн 
юм.

Хятад улс түүнчлэн 2003 оноос 
хэрэгжсэн, АНУаас үхрийн мах 
импортлох хоригоо цуцлахыг 
санал болгов. Түүнчлэн үр 
тариа болон хөдөө аж ахуйн 
бусад бүтээгдэхүүний худалдан 
авалтаа нэмэгдүүлснээр АНУ
тай хийх худалдааны 347 
тэр бум ам.долларын ашгийн 
талаар зөрчлийг намжаахыг 
оролдож байгаа аж. Өнгөрсөн 
онд ноён Трамп сонгуулийн 
сурталчилгааныхаа үеэр Хята
дын бараанд торгуулийн тариф 

ногдуулж, Бээжинг валютын 
луйварчин хэмээн зарлана гэж 
сүрдүүлж байв. Энэ нь дэлхийн 
хоёр том эдийн засгийн хооронд 
худалдааны дайн дэгдэх нь 
гэсэн айдас үүсгэсэн. Гэвч 
тэрбээр албан тушаалдаа орсон 
хойноо үг яриа нь зөөлөрч, илүү 
прагматик бодлого баримтлах 
дохио өгч эхэлсэн билээ.

Хятадад бизнес хийх хаалт 
нэмэгдэж байгаад зовни дог 
АНУын санхүүгийн үйлчил
гээний компаниуд хэлэлцсэн 
тохиролцоог нааштай хүлээн 
авах нь дамжиггүй. Үхрийн 
мах үйлдвэрлэгчид Америкийн 
сүрэгт үхрийн галзуу өвчин 
дэлгэрсний дараа тавьсан 
Хятадын хоригт сэтгэл дундуур 
байсан билээ. Хятад, Америкийн 
бүх талыг хамарсан хөрөнгө 
оруулалтын гэрээ алс хэтийн 
зүйл боловч хоёр тал хэд хэдэн 

жижиг зүйл дээр тохиролцохыг 
хичээж байгаа юм. Ноён Трамп 
Хятадын Ерөнхийлөгчийн 
хоёр өдрийн айлчлалын дараа 
твиттертээ “Сайн санааны 
найрамдалт харилцаа бүрдлээ. 
Гэвч худалдааны асуудлыг 
зөвхөн цаг хугацаа харуулна” 
гэж бичжээ.

АНУын албаныхан бас 
Хя та дын автомашины им
пор тын 25 хувийн тарифыг 
буу руу лах шахалт үзүүлж 
байна. Бээжин хариуд нь өнгөр
сөн жил гурав дахин өсөж, 45 
тэрбум ам.долларт хүр сэн 
АНУ дахь Хятадын хөрөн гө 
оруулалтад илүү найд вар тай 
баталгаа гаргуулах, Хятадад 
өндөр технологийн бүтээг
дэхүүн худалдах хоригийг 
сулруулахыг эрмэлзэж байгаа 
бололтой. Хятадын тал 1980аад 
оны Японтой адил зүгээр л 

Америкаас худалдан авалтаа 
нэмэгдүүлж болох юм. Олон 
улсын эдийн засгийн Питерсо
ны хүрээлэнгийн худалдаа ны 
шинжээч Чэд Боун “Ийм най
маалцах хандлага нь богино 
хугацаанд АНУын худалдааны 
алдагдлыг багасгаж, Трампын 
бизнесмений зан чанарт нийцэж 
магадгүй боловч үүнд хязгаар 
бий. Бид бүх гангаа Хятадад 
экспортолж чадахгүй шүү дээ” 
хэмээв.

Хятад улс бүх дэлхийн хэ
рэг цээг ний    лүүлс нээс илүү 
хэм жээний ган үйлд вэрлэдэг. 
Эдийн засаг нь сүүлийн 25 
жилийн түүхэнд хамгийн ба га 
өсөлттэй байгаа энэ үед до тоод 
эрэлт буурсан нь зах зээлд 
гангийн илүүдэл үүс гэж, дэл
хийн хэмжээнд үнийг 
нь унгасан билээ.

Худалдааны дайнаас зайлсхийх буулт

1
NBC телевиз Вашингтон Хойд 

Солонгосын талаар бодлогоо 
шинэчлэн боловсруулсны дотор 
Өмнөд Солонгост Америкийн 
цөмийн зэвсэг байрлуулах, ноён 
Кимийг хөнөөх тухай тусгагдсан 
гэж мэдээлсэн. Тагнуулын төв 
газрын шинжээч асан нэгэн 
“Ерөнхийлөгч Ши одоо Хойд 
Солонгосын эсрэг дангаар арга 
хэмжээ авах Трампын мэдэгд
лийг нухацтай хүлээн авах байх. 
Цохилт Ким Жон Унд хэр хэн 
нөлөөлснийг мэдэхэд бэрх шээл
тэй. Гэхдээ тэдний элит АНУын 
илүү түрэмгий бодлогод түгших 
нь гарцаагүй” гэж ярьсан байна.

Саяын цохилт Пхеньянд 
хандах Бээжингийн бодлогод 
өөрчлөлт оруулах болов уу 
гэж АНУын зарим шинжээч 
дүгнэжээ. Харин Хятадын 
шинжээчид үүнд эргэлзэн 
Бээжин хуучны болгоомжтой 

хандлагаа үргэлжлүүлэх байх 
гэж үзэж байгаа аж. Карнеги
Цинхуа төвийн олон улсын 
шинжээч Жао Тонг хэлэхдээ 
Сирийн дайралт Трампын талаар 
Хятадын санаа бодолд тодорхой 
хэмжээгээр өөрчлөлт оруулсан 
нь дамжиггүй гэжээ. Тэрбээр 
Хятадын бусад шинжээчийн 
адилаар Хойд Солонгосыг 
Сиритэй харьцуулах боломжгүйг 
дурдаад “Пхеньяны хариу цохилт 
өгөх чадамж хавьгүй дээгүүр” 
хэмээв.

Хятадын тал тогтворгүй 
хөршид нь хэт шахалт үзүүлбэл 
эдийн засгийг нь сүйрүүлж, 
дүрвэгчийн хямрал үүсгэж 
болзошгүй гэж болгоомжилдог. 
Түүнчлэн Хойд Солонгосын 
дэглэм нурвал Өмнөдтэйгөө 
нэгдэж, Солонгосын хойгт 
Америкийн цэрэг Хятадтай 
хил залган байрлах болно 
гэсэн болгоомжлол бий. Япон, 

Өмнөд Солонгос хоёр Пхеньяны 
цөмийн аюулд түгшихийн 
зэрэгцээ Вашингтоны Пхеньянд 
цохилт өгвөл ноён Ким Токио, 
Сөүл хотууд руу бүх хүчээрээ 
пуужингийн довтолгоо хийнэ 
гэсэн айдастай байдаг.

Ренминий их сургуулийн 
профессор Пан Жонгин ярихдаа 
АНУын бий болгохыг хүсэж буй 
төсөөллийг үл харгалзан Хойд 
Солонгост цохилт өгөх магадлал 
маш бага гэсэн юм. Тэрбээр 
“Хойд Солонгос бол Сири биш. 
Сири задарч бутарсан улс. Хариу 
өгөх чадваргүй. Хойд Солонгос 
маш их ялгаатай бөгөөд оновч
той хэмээх цохилт нь сүйрэлд 
хүргэж магадгүй” гэжээ. Гэвч 
Сөүл дэх Ёнсэй их сургуулийн 
шинжээч Бон Ёншик “Сирийн 
цохилт Пхеньянд өгсөн шууд бус 
сануулга боллоо. Хойд Солонгос 
улаан шугамыг давбал Трамп 
АНУын хүч чадлыг үйл дэл 

бол гон хувиргахдаа эргэлзэх гүй” 
хэмээв.

Амралтын өдрүүдэд ноён 
Трамп Японы Ерөнхий сайд 
Шинзо Абэ, Өмнөд Солонго
сын Ерөнхийлөгчийн үүрэг 
гүйцэтгэгч Хван Кио Антай 
утсаар ярьж, Сирийн цохилт ба 
Солонгосын хойгийн нөхцөлд 
байдлын талаар зөвлөлдсөн 
байна. ТТГын ажилтан асан 
Жоэ Детрани “Ноён Ким 
өөрийн аюулгүй байдалд илүү 
ан хаа рах байх. Гэхдээ бодлогоо 
өөрчлөхгүй. Түүний эцэг Ким 
Жон Ил Персийн булангийн 
эхний дайны үеэр нууц байдалд 
орж байсан. Ким Жон Ун мөн 
адил зүйл хийх байх. Гэвч энэ нь 
түүнийг цөмийн болон пуу жин
гийн хөтөл бөрөөсөө татгал за хад 
хүргэх гүй” хэмээн дүгнэсэн 
байна.

Тим Брэдшоу
Сан Францискод болсон шүүх 

хурлын үеэр Google компани 
эмэгтэй ажилтнууддаа үргэлж 
дутуу цалин олгож ирсэн 
хэмээн АНУын Хөдөлмөрийн 
яам буруутгав. Энэ нь Alphabet 
кор порацийн бүрэлдэхүүнд 
багтдаг интернэт компанийн 
цалингийн хэмжээнд яамны 
зүгээс хийсэн шалгалтын үр 
дүн юм. Хөдөлмөрийн яамны 
бүсийн захирал Жанетт Виппер 
шүүхэд хэлсэн үгэндээ “Бид нийт 
ажиллах хүчнийг авч үзэхэд 
эмэгтэйчүүдэд олгодог цалин, 
нөхвөрийн хэмжээ ялгавартай 
байсан” гэжээ.

Холбооны Засгийн газрын нэг 
гэрээлэгч болох Google-ээс ца лин 
хөлсний тухайд илүү мэдээ
лэл гаргаж өгөхийг шаардсан 
байна. Яамны хэвлэлийн тө
лөө лөгч хатагтай Випперийн 
үгийг нотолсон боловч цааш нь 
тайлбарлахаас татгалзав. Тус 
компанийн твиттер хуудсанд 
дээрх шүүмжлэлийг эсэргүүцэн 
“Хүйсийн ялгаатай цалинг 
дэлхий даяар цуцалсан” хэмээн 
бичиж байв. Энд цааш нь “Бид 
хатагтай Випперийн үгтэй 
ердөө ч санал нийлэхгүй байна. 
Жил бүр бид хүйсэд суурилсан 
цалингийн хэмжээнд анализ 
хийдэг. Хүйсийн ялгавартай 
цалин илрээгүй. Хөдөлмө рийн 
яам шүүх дээр анх удаа үндэс
лэлгүй мэдэгдэл хийсэн боловч 
баримт материал, тооцсон аргач
лалаа үзүүлэхгүй байна” хэмээн 
хариулсан юм.

Цахиурын хөндийн компаниуд 
ажлын байран дахь хүйсийн 
тэнцвэргүй байдлыг арилгахын 
тулд удтал тэмцэж ирсэн. Glass
door сайтаас явуулсан сүүлийн 
судалгаанд АНУд ажилладаг 
эрэгтэй программч эмэгтэйгээс 
28 хувь илүү цалин авдаг гэсэн 

нотолгоо гарчээ. Appleийн 
тэргүүн Тим Кук саяхан нэг 
сонинд өгсөн ярилцлагадаа тех
нологийн салбар дахь хүй сийн 
тэнцвэргүй байдлыг хүч тэй 
шүүмжилсэн. Тэрбээр “Хэрэв 
үүнийг өөрчлөхгүй бол АНУ 
технологид тэргүүлэх байр 
суу риа алдана” хэмээн анхаа
руулжээ.

Хөдөлмөрийн яам Google-ийн 
эсрэг хуулийн заргыг нэгдүгээр 
сард эхлүүлсэн бөгөөд интернэт 
компаниас цалингийн бүрэн 
мэдээлэл гаргуулж авахыг 
эрмэлзэж байна. Хэрэв эднийх 
яамны шаардлагыг зөрчвөл АНУ
ын Засгийн газартай байгуулсан 
бүх гэрээгээ алдах юм. Холбооны 
гэрээний хэрэгжилтийг хянах 
газрын захирал Томас Дауд 
“Холбооны бусад гэрээлэгчийн 
адилаар Google гэрээний 
хэрэг жилтийг үнэлэх хүрээнд 
шаард лагатай зохих мэдээллийг 
гаргаж өгөх хуулиар хүлээсэн 
үүрэгтэй. Уг мэдээллийг сайн 
дураар өгөх боломж байсаар 
атал Google үүнээс татгалзсан. 
Бид үнэлгээгээ дуусгахын тулд 
энэхүү шүүхийн заргыг үүсгэсэн” 
хэмээн ярьсан байна.

Тухайн үедээ Google өнгөрсөн 
оны цалин, олговорт хамаарах хэ
дэн зуун мянган тайланг яаманд 
гаргаж өгсөн талаараа хариулж 
байв. Тус компанийн мэдэгдэлд 
“Гэрээний хэрэгжилтийг хянах 
газрын хүсэлт нь хүрээнээс 
хальсан зүйл байсан. Нууц мэ
дээл лийг задруулах шаардлага 
тулгарсан тул бид үүнийг тус 
газарт мэдэгдсэн. Тэр хүсэлтийн 
дотор ажилтнуудын хувийн 
өгөгдөл орсон ба бид үүнийг чанд 
хадгалах үүрэгтэй. Бид цаашдаа 
тус газартай хамтран ажиллаж, 
асуудлыг шийдвэрлэнэ 
гэж найдаж байна” 
гэжээ.

Google 
эмэгтэйчүүдэд бага 
цалин олгодог уу

ВВМ©
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Пентагон Солонгосын 
хойгт хүчээ зузаатгана



Испани Британийн орыг эзэлнэ
Тобиас Бак

Мадрид хот дээд хэмжээний 
уулзалт гэж нэрлэмээр арга 
хэмжээ зохион байгуулсангүй 
нэлээд уджээ. Энэхүү хуурай 
улирал даваа гарагт төгсгөл 
болж, Ерөнхий сайд Мариано 
Рахой өмнөд Европын зургаан 
орны төрийн тэргүүнүүдийг 
нийслэлийн ойролцоох хааны 
ордонд хүлээн авлаа. Уг уулзалт 
албан ёсоор Брексит ба Европын 
холбооны ирээдүйг хэлэлцэнэ. 
Испанийн шинэ Засгийн газрын 
хувьд дээд хэмжээний уулзалт 
өргөн боломжийг нээж байна. 
Олон жилийн турш Европын 
улс төрийн яриа хэлэлцээний зах 
хязгаарт явж ирсэн Мадрид одоо 
л нэг дипломат авьяас чадвараа 
харуулах цаг ирлээ.

Европын зөвлөлийн Мадрид 
дахь оффисын захирал Боржа 
Лашерас “Европын бусад 
гол гүрэн дотоод асуудалдаа 
дарагдсан үед Испани дахин 
нөлөө олохыг үнэхээр хүсэж 
байгаа. Испани өөрийн хөзрөөр 
тоглож байгаа бол бусад улсад 
тэр нь алга” гэсэн юм. Өнгөрсөн 
сард Европын холбоо Брекси
тийн хэлэлцээний удирдам жийг 
нийтлэх үед Испанийн шинэ 
хариуцлага тодхон харагдсан 
билээ. Сүүлийн мөчид ноён 
Рахойн санаачилгаар уг баримт 
бичигт Гибралтарын асуудлыг 
оруулсан. Испанийн өмнөдөд 
Британийн захиргаанд оршдог 
энэ арлыг Мадрид өөрийн газар 

нутаг хэмээн нотолдог юм. Энд 
“Брекситийн дараахь Европын 
холбоо ба Британийн хоорондын 
ямар ч гэрээ Испани, Британи 
хоёр зөвшилцөөгүй тохиолдолд 
Гибралтарт хамаарахгүй” гэсэн 
заалт хавчуулжээ.

Хууль эрхийн үүднээс энэ 
заалт онц ач холбогдолгүй (ЕХ
ны бүх улс Брекситийн дараахь 
Британитай байгуулах гэрээнд 
хориг тавих эрхтэй) юм. Харин 
улс төрийн үүднээс энэ мөрүүд 
Мадридын хувьд ялалт бөгөөд 
Лондонд улс төрийн ямар гох 
дэгээ хүлээж буйг анхааруулсан 
хэрэг болов. Уг явдал Гибралтар 
болон Британийн хэвлэл, улс 
төрийн зохих хүрээнд шуу
гиан тарьсан боловч Испани 
тоомжиргүй хүйтэн хариулт 
өгчээ. Тус улсын Гадаад хэр
гийн сайд Альфонсо Дастис 
“Бри танийн талд бухимдаад байх 
шалтгаан алга” гэсэн юм.

Брекситийн талаар бусад 
олонх асуудалд ноён Дастис 
эвлэрэнгүй байр суурь баримт
лахаа мэдэгдсэн билээ. Гэвч энэ 
байр суурь нь олон шалтгаанаар 
өмнөхөөс жинтэй байх болно. 
Испанид 300 мянга орчим 
Британийн иргэн оршин суудаг 
учир Британид амьдардаг ЕХны 
иргэдийн эрх ашгийг хамгаалах 
хэлэлцээнд хөшүүрэг болж 
өгнө. Түүнчлэн Шотландын 
тусгаар тогтнолын асуудлыг 
Мадрид анхааралтай ажиглаж 
буй. Испанийн дотоодод салан 

тусгаарлах хөдөлгөөн үе үе өр нө
дөг тул нэлээд эмзэг асуудал юм.

Брекситээс гадна тус улс 
Европын ширээний хоймор руу 
ойртох өөр шинж тэмдэг бий. 
Өнгөрсөн сарын эхээр Версалийн 
ордонд болсон Герман, Франц, 
Итали улсууд оролцсон дөрвөн 
талт уулзалтын гол зочдын нэг 
нь ноён Рахой байв. Энэхүү 
урилгыг ЕХны шинэ цөм үүсэж 
буйн илрэл хэмээн үзэж болох 
талтай. Британи холдож одож, 
Польшийн хэт барууны Засгийн 
газар тусгаарлагдаад буй үед ЕХ
ны шатлал дахь Испанийн эзлэх 
байр суурь бараг автоматаар 
дээшилж байна. Мадрид дахь 
бодлогын хүрээлэнгийн шинжээч 
Сальвадор Ллаудес “Испани 
сүүлийн жилүүдэд нөлөөгөө 
алдсан. Нэг талаас дотоод эдийн 
засгийн хямрал, нөгөө талаас ЕХ
ны өргөжилтөөс шалтгаалсан. 
Гэвч Рахойн хоёр дахь Засгийн 
газар байгуулагдсаны дараа 
Испани Европт хүсэл зориг, үр 
бүтээлийг эргүүлэн авчрахыг 
эрмэлзэж буй нь илт боллоо” 
гэжээ.

Испанийн бас нэг чухал давуу 
тал бол тус улсын иргэд Европыг 
нийтээр дэмжих санаа бодолтой 
байгаа явдал. Ноён Ллаудес цааш 
нь “Испанийн ард иргэд Европын 
интеграцчилал гүнзгийрснээр 
ирээдүйн асуудлыг шийдэж 
чадна гэдэгт итгэсэн 
хэвээр байна” хэмээн 
өгүүлсэн юм.

ВВМ©

Хеба Салех
Есүс Христ хүн төрөлхтний гэм 

нүгэлийн төлөө амиа золиослон 
загалмай дээр цовдлуулахаар 
Иерусалим хотод илжиг унан 
очиход нь хүмүүс гудамжинд 
гарч, далдуу модны навчаар 
дэвэн ёслол хүндэтгэлтэйгээр 
угтан авдаг. Энэ ням гарагийг 
Palm Sunday гэх бөгөөд жил 
бүр өөр долоо хоногт тохиодог 
аж. 2017 оныг Угтсан ням га раг 
дө рөвдүгээр сарын 9нд то
хиожээ. Харамсалтай нь Египет 
дэх Христийн сүмд хоёр удаа 
бөмбөг дэлбэлснээс 43 хүний 
амь үрэгдсэн байна. Энэхүү 
олон хүний эрдэнэт амийг авсан 
аймшигт халдлагыг үйлдсэнээ 
ISIS хүлээн зөвшөөрлөө. Уг 
халдлага Египетийн коптик 
христ итгэлт цөөнхийг чиглэсэн 
хамгийн аймшигтай халдлага гэж 
олон улсын ажиглагчид дүгнэв. 

Каираас хойд зүгт байх 
Дельта Нилагийн Танта хотод 
байх сүм дотор эхний дэлбэрэлт 
болж, 27 хүн амиа алдсан. 
Бөмбөгийг Мар Гиргис сүмийн 
хамгийн урд талын суудалд 
байрлуулсан байсныг нутгийн 
хэвлэл мэдээллийн хэрэгслүүд 
уламжиллаа. 

Хоёр дахь бөмбөгийг амиа 
золиослогч этгээд Александрия 
дахь Мар Моркосын сүмд 
дэлбэлсэн байна. Тухайн 
газар коптик сүмийн тэргүүн 
Пап II Тавадрос ням гарагийн 

цуглааныг удирдаж байжээ. 
Улмаар 16 хүний амь эрсэдсэний 
дунд бөмбөгтэй бүс зүүсэн 
этгээдийг зогсоох гэсэн гурван 
цагдаа ч багтах аж. 

ISIS өөрийн мэдэлд байдаг 
Amaq мэдээллийн агентлагаар 
дамжуулан дээрх хоёр халдлагыг 
үйлдсэнээ хүлээсэн. Египетийн 
коптик цөөнхийг чиглэсэн 
халдлага байсхийгээд гардаг 
бөгөөд тухай бүрт Исламын 
улс жихадист бүлэглэлийн 
салбар үйлдлээ илчилдэг. 2016 
оны арванхоёрдугаар сард ISIS 
өөрийн дэмжигчдэдээ хандан 
Христэд итгэдэг хүмүүсийг гол 
ангаа хэмээгээд, тэднийг хаа 
таарсан газраа алахыг уриалсан 
бичлэг цацсан. 

Ромын Пап Франциск гурван 
долоо хоногийн дараа тус улсад 
айлчлахаар төлөвлөж буй. Тэр
бээр халдлагыг шүүмжлээд, 
коп тик сүм болон Египетийн бүх 
ард түмэнд эмгэнэл илэрхийлсэн 
юм. Египетийн Исламын шаш
ны тэргүүн нар ч мөн эмгэнэл 
илэрхийлсэн байна. 

ISIS христэд итгэгчдийг, 
ялангуяа Умард Синайн цөөнхийг 
чиглэсэн халдлагаа сүүлийн үед 
нэмэгдүүлж байгаа. Тэд бүр 
кампанит ажил ч эхлүүлжээ. Энэ 
мэт дайралтууд “Исламын улс”
ын дайчид гол анхаарлаа Синайн 
цэрэг, цагдаагийн хүчнээс 
салгаж, христэд итгэгчид 
рүү шилжүүлсэн гэх айдсыг 

нэмэгдүүлж, хүмүүсийг дүрвэхэд 
хүргэлээ. Арванхоёрдугаар сард 
Каир дэх сүмд бөмбөг дэлбэрч, 
30 хүний амь нас үрэгдсэн. 
Тухайн үед жихадист бүлэглэл 
мөн л “Бид дэлбэлсэн” хэмээн 
цээжээ дэлдэж байв.

Христэд итгэгчид тус улсын 
90 сая хүн амын 10 хувийг эзлэх 
бөгөөд эртнээсээ л элдэв асуудал, 
хүндрэлтэй нүүр тулж иржээ. 
Гэвч ISISийн дайчдын халдлага 
тэдэнд шинэ төрлийн, илүү 
аюултай заналхийлэл учруулж 
байгаа юм. Египетийн христэд 
итгэгчид 2013 онд Мохамед 
Морсиг суудлаас нь буулгасан 
цэргийн эргэлтийг дэмжсэн. 
Морси Лалын ахан дүүсийн 
Засгийн газрыг удирдагч байсан 
тул энэ нь тус улсын исламын 
шашинтнуудын дургүйцлийг 
ихээхэн хүргэжээ. Исламын 
шашинтай удирдагчтай байх нь 
ялгаварлан гадуурхлыг ихэсгэнэ 
гэж тэд эмээсэн хэрэг. 

Пап Тавадрос Ерөнхийлөгч 
Абдель Фаттах асСисиг тууштай 
дэмжигч гэж олон хүн үздэг. 
Абдель Фаттах асСиси Батлан 
хамгаалахын сайд байхдаа ноён 
Морсиг шахан зайлуулах ажлыг 
удирдан явуулсан билээ. Ноён 
Сиси Лалын ахан дүүсийн эсрэг 
арга хэмжээг даргалж, хэдэн 
зуун хүний амийг хороож, олон 
мянган хүнийг шоронд 
хорьсон юм.

Катрин Хилле, Эрика Соломон
Вашингтон Сирийн Ерөн

хий лөгч Башар альАсадыг 
дэм жихээ болихыг ОХУаас 
шаард лаа. АНУын өндөр дээд 
албан тушаалтнууд Сирийн 
гол асуудал нь Орос “цусанд 
шунасан төр”д дэмжлэг үзүүлж 
буй явдал хэмээв. Сирийн хойд 
нутагт 80 хүний амийг авсан 
хийн халдлагад сэжиглэн, 
АНУ Сирийн агаарын бааз руу 
баасан гарагт пуужин илгээжээ. 
Үүнээс хойш ОХУ, АНУ хоёрын 
харилцаа тун таагүй байна. 

АНУын Төрийн нарийн 
бич гийн дарга Рекс Тиллерсон 
Орос улс Сирийг химийн зэвсэг 
ашиглахыг нь болиулах амлалтаа 
биелүүлж чадсангүй гэжээ. 
Тэрбээр ОХУын Ерөнхийлөгч 
Владимир Путинтэй маргааш 
уулзахаар товлосон юм. ОХУ 
2015 онд ноён Асадыг дэмжихээр 
цэргийн хүчээ оруулсан. 

Ноён Тиллерсон ABC агент
лагт өгсөн ярилцлагадаа “ОХУ 
Башар альАсадтай хамтрахдаа 
няхуур хандана гэж найдаж 
байна. Ийм аймшигт халдлага 
гарах бүрт Орос ямарваа нэг 
түвшинд хариуцлага хүлээ хэд 
ойртож байна” гэжээ. Тэр бээр 
үргэлжлүүлэн “Би хам тын 
ажиллагаанд дүгнэлт хийх 
гэсэнгүй. Гэхдээ л тэд хариуц
лагаас хол байсан нь илт” 
хэмээв. 

АНУын Ерөнхийлөгч До
нальд Трампын үндэсний 
аюулгүй байдлын зөвлөх, 
дэслэгч генерал МакМастер 

химийн зэвсгээр халдсан баазад 
байсан орос зөвлөхүүд яагаад 
энэ талаар мэдээгүй шалтгааныг 
асуулаа. Тэрбээр “Сирийн Зас
гийн газрыг дэмжиж байгаа 
нь Орост хийж байгаа зүйлээ 
бататгах гайхалтай боломж. 

Орос шийдлийн нэг хэсэг байх 
хэрэгтэй” гэсэн байна. Москва 
энэ зуур ноён Асадын гол 
дэмжигч хүч болох Ирантай 
хүч нэгтгэлээ. Ноён Путин 
Ираны Ерөнхийлөгч Хасан 
Руханитай ням гарагт утсаар 

хийсэн ярилцлагадаа “Олон 
улсын хуулийг зөрчиж, тусгаар 
тогтносон улсын эсрэг явуулж 
байгаа АНУын тэсвэрлэшгүй 
түрэмгий үйлдэл”ийн талаар 
ярилцсан гэж Кремлиэс 
мэдээлэв. Хоёр улсын тэргүүн 

химийн зэвсгийн халдлагын 
талаар туйлшраагүй, үнэн бодит 
мөрдлөг хийхийг уриалжээ. 

Ноён Асадыг төлөөлөх ОХУ, 
Иран, Сири болон гаднын 
дайчдын хамтарсан комманд 
Сирийн хүчний эсрэг ямар ч 

халдлагад хариу барина гэж 
заналхийлсэн тухай Ливаны 
шийтүүдийн Хизболлагаас 
мэдээллээ. Гэвч үүнийг Оросоос 
ч, Иранаас ч батлаагүй юм. 

Оросын Гадаад хэргийн яамны 
ажилтан Вашингтоны Москваг 
чиглэсэн илэрхий чанга ханд
лага ноён Тиллерсоны Москвад 
хийх уулзалтын ерөнхий уур 
амьс галыг тодорхойлж байна 
гэж үзжээ. Тэрбээр “Тэд өндөр 
шаард лага тавихын тулд эр 
бяраа ха руулахыг хүсэж байгаа 
юм” хэ мээсэн. 

Европын Засгийн газраас 
Вашингтоны түрэмгий байр 
суурь Сирийн мөргөлдөөнийг 
дуусгавар болгох улс төрийн 
зүтгэлийг сэргээнэ гэж найдаж 
буй. “Их7”ийн уулзалтыг удир
дах Италийн Гадаад хэргийн 
сайд Анжелино Алфано FTд 
өгсөн ярилцлагадаа “АНУын 
пуужингийн цохилт Сирийн 
засаглалыг үндсэн хуулиар 
шилжүүлэхэд суурилсан улс 
төрийн гаргалгаанд шинэ бо
ломж, гарч болсон” хэмээлээ. 

Их Британийн Гадаад хэргийн 
сайд Борис Жонсон Москвад 
хийх айлчлалаа цуцалсан ту
хай  гаа бямба гарагт мэдэгдээд, 
ноён Тиллерсоноор тодорхой, 
цэгц  тэй мэдээлэл өгүүлнэ гэжээ. 

Гэсэн хэдий ч Трампын 
за    саг   лал Сирийн талаар янз бү
рийн байр суурьтай байгаа нь 
мөр   гөлдөөнд авч хэрэг жүү лэх 
бод лого юу байх талаар 
эргэл зээ төрүүлж байна. 

ОХУ ч хариуцлага хүлээх хэрэгтэй гэв

Египетэд 43 хүн амиа алдлаа

ВВМ©

ВВМ©
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ЗГМ ТОВЧХОН

АНУ доллар 2421.28

Евро  2563.41

Япон иен  21.75

ОХУ рубль 42.20

БНХАУ юань 350.50

БНСУ вон 2.12

ВАЛЮТЫН ХАНШ

» ХӨРӨНГИЙН ЗАХ ЗЭЭЛ 

5.8
Тэрбум төгрөг. Монголын 
хөрөнгийн бирж өнгөрсөн 
долоо хоногт таван удаагийн 
арилжаа зохион, нийт 29 тэрбум 
төгрөгийн арилжаа хийжээ. Тус 
бирж өдөрт дунджаар 5.8 тэрбум 
төгрөгийн гүйлгээ хийсэн байна.

» ЭРЧИМ ХҮЧ 

3
Хийн хангамжийн үндэсний 
гурван стандарт баталлаа. 

» ТӨСӨВ

299.4
Тэрбум төгрөг. 2017 оны төсвийн 
тодотголын төсөлд нүүрснээс 
нийт 299.4 тэрбум төгрөг олно 
гэж төсөөлжээ. Энэ нь уул 
уурхайн орлогын 23, төсвийн 
орлогын 4.6 хувийг бүрдүүлэх 
аж. 

» ТӨЛБӨРИЙН ТЭНЦЭЛ 

6.3 
Хувь. Азийн хөгжлийн банкны 
тооцоогоор Монгол Улсын 
урсгал дансны алдагдал энэ онд 
ДНБ-ий 2.1, ирэх онд 6.3 хувьд 
хүрэх төлөвтэй байна. 

» ВАЛЮТ 

0.3
Хувь. Ам.долларын спот индекс 
0.1 хувиар өслөө. Тус индекс 
өнгөрсөн баасан гарагт 0.3 
хувиар өссөн. 
 
» ТҮҮХИЙ ЭД 

0.1
Алтны ханш 0.1 хувиар чангарч, 
1252.79 ам.доллартай тэнцэв.

» ДЭЛХИЙД 

25.3
Тэрбум ам.доллар. Японы урсгал 
дансны ашиг хоёрдугаар сард 
25.3 тэрбум ам.долларт хүрсэн 
байна. Энэ нь өнгөрсөн оны 
гуравдугаар сараас хойших 
хамгийн өндөр дүнд тооцогдож 
байна. 

» КИНО ЗАХ ЗЭЭЛ 

26.3 
Сая. Ам.доллар. "The Boss Baby" 
хүүхэлдэйн кино “Box Office”-ийн 
жагсаалтыг дахин тэргүүллээ. 
“Comscore”-ийн мэдээлснээр 
тус бүтээл АНУ, Канадын кино 
театруудаас нийт 26.3 сая 
ам.долларын орлого олсон 
байна.
 
» УУЛ УУРХАЙ 

114
Карат. Их Британид төвтэй, 
очир эрдэнэ олборлогч “Gem 
Diamonds” компани Африкийн 
өмнөд хэсэгт байрлах “Lesotho” 
уурхайгаасаа 114 каратын 
очир эрдэнэ олсон байна. Энэ 
уурхайгаас мөн 100 каратын 
очир эрдэнэ олж байсан аж.

ХӨДӨӨ АЖ АХУЙ 

Хаврын хахир 
цагт ногоочид 
ургацаа хураагаад 
эхэлжээ

Б.Ганбаяр / ЗГМ©

“Оюутолгой”н хөрөнгө 
оруу  лагч “Rio Tinto” компани 
өнгөрсөн онд Монгол Улсад 215 
сая ам.долларыг татвар болон 
нөөц ашигласны төлбөрт төлсөн 
талаар татварын тайландаа дурд
сан байна. 2016 онд “Rio Tinto” 
компани дэлхийн хэм жээнд нийт 
5.3 тэрбум ам.долларын татвар 
төлжээ. Үүнээс Австралийн Зас
гийн газарт 3.8 тэрбум, Канадад 
249, Монголд 215, Чилид 205 сая 
ам.долларын татвар тус тус төлсөн 
нь хамгийн өндөр дүнд тооцогдож 
байна. 

“Rio Tinto” болон Австралийн 
Татварын алба нь Сингапураар 
дамжиж байгаа орлогод ног
дуу лах татварын асуудлаар 

удаан хугацаанд маргаантай 
байсаар ирсэн аж. Тодруулбал, 
Австралийн Татварын албанаас 
“Rio Tinto”г татвараас зайлс
хийсэн гэж үзэн, Сингапураар 
дамжсан орлогод нь 284 сая 
ам.долларын нэмэлт татварыг 68 
сая ам.долларын хүүгийн хамт 
ногдуулаад байна. Харин “Rio 
Tinto” группийн Санхүү эрхэлсэн 
захирал Крис Линч Австралийн 
Засгийн газар бизнес эрхлэгчдэд 
ногдуулах татвараа бууруулах 
шаардлагатай гэж үзжээ. Тэрбээр 
“Авст ралийн Засгийн газар 30 
хувийн татвар бизнес эрхлэгчдэд 
ногдуулсан хэвээр байвал зах зээл 
дэх өрсөлдөх чадвараа алдана” 
гэж анхааруулжээ.

МИАТ ХК нь сонгогдсон эрх бүхий тендерт оролцогчдоос “Бага насны 
зорчигчийн бэлэг  нийлүүлэх” тухай үнийн санал ирүүлэхийг урьж байна.

Үнийн санал ирүүлэх барааны техникийн тодорхойлолт болон холбогдох бусад 
материалыг ХУД, 10-р хороо, МИАТ ХК-ийн Төв байр Хангамж, үйлчилгээний 
хэлтсийн 103 тоотоос авч болно.

Үнийн саналыг 2017-04-18-ны өдрийн 10.00 цаг-аас өмнө ирүүлнэ.

Сонирхсон этгээд тендерийн баримт бичиг болон бусад мэдээллийг доорхи 
хаягаар авч болно.

ХУД-н 10-р хороо, МИАТ ХК-ийн Төв байр 
Хангамж үйлчилгээний хэлтсийн 

103 тоот өрөө Утас 70049860, факс: 70049919

ҮНИЙН САНАЛ АВАХ УРИЛГА

Хахир атлаа нялх хаврын 
өдрүүд үргэлжилж байна. Цас 
хаялж, шороо шуурсан энэ 
өдрүүдэд хавар “хатагтай” 
хуурамч аашаа дэлгэсээр. Гадаа 
нэг л жиндүү. Хавсарга салхи 
үе үе ороолгох мэт шударсан 
энэ зэврүүн цагт нийслэлээс 
зайтай нэгэн буйдхан чөлөө нам 
гүмд автжээ. Энд ойн гүн аятай 
сэрүүн, чийглэг ноёлж, хэдийнэ 
боловсорч гүйцсэн шинэхэн 
жимс, ногоо багсайж байна. Энэ 
бол манайд хэдхэн байх өвлийн 
хүлэмжийн хаврын өнгө.

Тариачид хэзээ мөдгүй хөр
сөө хагалж, үрээ суулгахаар 
бэл дэж байхад зарим ногоочин 
хэ дийнэ ургацаа хураагаад 
эхэлжээ. Эрхий хуруун чинээ, 
ягаав тар улаан өнгөтэй, шүүслэг 
гү зээлз гэнэ энд байна. Бас 
өргөст хэмх тэргүүтнийг ч эрээн 
сагсанд өрөөд тавьчихаж. Манай 
дөрвөн улирлын хү лэм  жийн аж 
ахуй эрхлэгчид ур га цаа хураан, 
хавартай урал даж, ургаж гүйцсэн 
шинэхэн жимс  нүүдийнхээ баярыг 
ч тэм  дэг лээд амжжээ. Өнгөрсөн 
ам  рал тын өдрүүдэд хэсэг но гоо
чин Улсын их дэлгүүрийн өмнө 
талбайд “Гүзээлзгэний баяр”
ыг хоёр дахь жилдээ зохион 
байгуулсан юм. 

Дөрвөн улирлын хүлэмжийн 
аж ахуй эрхэлсэн монголчуудын 
туршлага зузаан биш. Гэхдээ эрс 
тэс уур амьсгалтай Монгол Улсад 
эх газрын шимийг алдалгүй 
хүртэх боломжийг хүлэмжийн 
аж ахуй нээдэг. Өөрөөр хэлбэл, 
эргэх дөрвөн цаг яаж ч солигдсон 
ажралгүй амсах гарц нь энэ. 

Гаалийн ерөнхий газрын 
мэдээл лээр монголчуудын 

Ургадаг "уурхай"

нарийн ногооны хэрэглээ 
сүүлийн жилүүдэд эрчимтэй 
өсчээ. 2016 онд манай улс 
нийт 9.1сая тонн  нарийн ногоо 
импортолжээ. Хэрэглээ ийн 
өссөн ч үйлдвэрлэл төдийлэн 
ахиагүй. Харин сүүлийн 23 жилд 
хүлэм жийн аж ахуй мэдэгдэхүйц 
цэцэглээд байна. Монгол Улс 
2016 онд хүлэмжид 5140 тонн 
ногоо тариалан, хураан авсан 
нь онцгой үзүүлэлт. Ялангуяа, 
хахир өвөл, хавсаргатай хавраар 
“амьтай” байдаг хүлэмжийн 
тоо сүүлийн жилүүдэд өсөж, 
үр шимээ өгсөөр байгаа. Улсын 
хэмжээнд одоогоор 19 га талбайг 
дөрвөн улирлын турш ашиглаж 
байгаа аж. 

Одоогоор 76 орчим га тал
байд аж ахуйн нэгж, хувь 
хүн хүлэмжид ногоо тариалж 
байна. Үүний дийлэнх буюу 
56.8 га нь зуны хүлэмж. Ихэнх 
нь Улаанбаатар хот, Төв аймаг 
орчимд төвлөрчээ. 

Монгол Улс жилд 20 орчим 
сая ам.долларын жимс, ногоог 
БНХАУаас худалдан авдаг 
гэсэн тооцоо бий. Цаашид 
өвлийн хүлэмжийн аж ахуйг 
хөг жүүлснээр импортын 
хамаарлыг багасгаж, валютын 

урсгалыг дотооддоо үлдээх 
боломжтой гэж салбарынхан 
үзэж байгаа. Хүлэмжийн ногоо 
тариалалтад нарийн ногоо, жимс 
жимсгэнэ томоохон хувийг эзэлж 
байгаа учраас дөрвөн улирлын 
хүлэмжийн аж ахуй эрчимтэй 
хөгжиж байна.

Тухайлбал, "Чандмань жимс", 
"Ногоон сор", "Түмэн сүйх" зэрэг 
компани идэвхтэй үйл ажиллагаа 
эрхэлж байгаа. Дотоодын бизнес 
эрхлэгч, иргэд нэгдэн,  "Чандмань 

Агропарк" төслийг санаачлан, 
2016 онд хүлэмж цогцолбор 
төслийг эхлүүлсэн.  Одоогоор 
өдөрт дөрвөн тонн хүнсний ногоо 
тариалах хүчин чадалтай, өвлийн 
долоон хүлэмж ашиглалтад 
оруулаад байна. Эдгээрийн 
гуравт нь гүзээлзгэнэ, үлдсэнд 
нь өргөст хэмх болон улаан лооль 
тариалдаг байна. Гүзээлзгэнийг л 
гэхэд өдөр өнжөөд хураан авдаг  
бөгөөд 2030 орчим килограммыг 
хэрэглэгчдэд хүргэдэг байна. 
Гүзээлзгэний борлуулалт өдөрт 
500600 мянган төгрөг хүрдэг 
гэж "Чандмань жимс" компанийн 
зөвлөх мэдээлсэн юм. 

Энэ паркийг дотоодын хөрөн
гө оруулагчид байгуулснаараа 
онцлог. Хөдөө аж ахуйн үйлд
вэрлэл чамгүй хөрөнгө оруулалт 
шаарддаг атлаа богино хугацаанд 
ашгаа өгдөггүй. Тиймээс энэ 
салбарыг сонирхдоггүй гэж тус 
паркийнхан хэлж байна. Гэхдээ 
тууштай байж чадвал энэ бол 
ургадаг “уурхай” болохыг тэд 
онцоллоо. Тус “уурхай”г гэхэд 
дотоодын 30 гаруй хувь хүн, 
аж ахуйн нэгжүүд хамтран, 
1.4 тэрбум төгрөгийн хөрөнгө 
оруулалт босгож, эхлүүлжээ. 
Харин "Ногоон сор" компани 

өвөл, зуны нийт 32 хүлэмжтэй. 
"Чингис бонд"ын хөрөнгөөс 

940 сая төгрөгийн урт хугацаатай 
зээл авсан "Түмэн сүйх" компани 
Голланд технологи нэвтрүүлж, 
жилийн дөрвөн улиралд ажиллах 
шилэн хүлэмжийг 2014 онд 
ашиглалтад оруулжээ. Мөн 
бондын санхүүжилтээр япон 
технологи ашиглан орчин үеийн 
дэвшилт технологи бүхий навчит 
ногооны хүлэмжийн тариалалтыг 
“Green vegetal” компани явуулж 
байгаа юм. Түүнчлэн "Монос 
групп" 10 мянган ам метр талбай 
бүхий "Төгс ургац" агропаркийн 
нээлтийг гуравдугаар сарын 
сүүлээр хийсэн. Тэд өнгөрсөн 
долоо хоногоос бүтээгдэхүүнээ 
"ИМарт" сүлжээ дэлгүүрээр 
худалдаалах талаар мэдээлсэн. 
Тус агропаркийн хувьд эхний 
ээлжинд өргөст хэмх, улаан 
лооль зэргийг тариалж байна.

Өргөст хэмх, улаан лоолийг 
бид эртнээс тарьж, хүнсэндээ 
хэрэглэх болсон. Харин таримал 
гүзээлзгэнэ нь харьцангуй 
шинэлэг бүтээгдэхүүн аж. 
Үүнээс гадна тарвас, бууцай, 
салатны навч зэрэг 10 гаруй 
төрлийн жимс жимсгэнэ, нарийн 
ногоо тариалдаг байна.  

» Монгол Улс жилд 20 орчим 
сая ам.долларын жимс, ногоог 
БНХАУ-аас худалдан авдаг 
гэсэн тооцоо бий.

» Улсын хэмжээнд одоогоор 
19 га талбай бүхий хүлэмжийг 
дөрвөн улирлын турш 
ажиллуулж байна.

» "Чандмань Агропаркийг   
дотоодын 30 гаруй хувь хүн, 
аж ахуйн нэгж хамтран, 1.4 
тэрбум төгрөгийн хөрөнгө 
оруулалтаар эхлүүлжээ.

ХӨРӨНГИЙН ЗАХ ЗЭЭЛ

Үнэт цаасны 18 компани 
ашигтай ажиллав

Хөрөнгийн биржид бүртгэлтэй 
үнэт цаасны компаниудын 18 
нь ашигтай, 29 нь алдаг далтай 
ажилласан байна. Тухайл
бал, үнэт цаасны арил жаагаар 
тэргүүлэгчдийн нэг “Би Ди Сек” 
компани өнгөрсөн онд 710.5 сая 
төгрөгийн алдагдал хүлээжээ. 
Тус компани 2015 оны жилийн 
эцэст 13 сая төг рөгийн ашигтай 
ажиллаж бай сан аж. Харин 
брокер, дилер, андеррайтерын 
үйлчилгээ үзүүлдэг “Ти Ди Би 
Капитал” үнэт цаасны компани 
645.7 сая төгрөгийн ашигтай 
ажиллаж,  тэргүүлсэн байна. 
Гэхдээ энэ нь өмнөх оны мөн 

үетэй харьцуулахад 99 орчим сая 
төгрөгөөр буурсан дүн. 2016 оны 
эцэст 310 гаруй сая төгрөгийн 
ашигтай ажилласан “Голомт 
капитал” үнэт цаасны компани 
өнгөрсөн оны мөн үеэс ашгийн 
хэмжээгээ бараг зургаа дахин 
нэмэгдүүлжээ. Тус компани 2017 
оны эхэнд “Голомт секьюритиз” 
нэрээ “Голомт капитал” болгон 
өөрчилсөн юм.

Үнэт цаасны компаниудын 
активын хэмжээ өмнөх оны мөн 
үеэс 33.5 тэрбум төгрөг буюу 56 
орчим хувь, эзэмшигчдийн өмч 
12.9 тэрбум төгрөг буюу 23 орчим 
хувиар өссөн байна. Түүнчлэн 
компаниудын өр төл бөрийн 
хэмжээ ес дахин нэмэг дэж, 23 
тэрбум төгрөг давжээ.

Н.Болор-Эрдэнэ
Шинжээч

ТАТВАР

“Rio Tinto” Монгол Улсад 215 сая 
ам.долларын татвар төлжээ

“Төрийн өмчийн менежмент 
ба нийгмийн хариуцлага2017” 
сэдэвт өдөрлөгт “Монголын 
төмөр зам” төрийн өмчит хувь
цаат компани оролцлоо. Монгол 
Улсын төмөр замын салбарын 
хөгжлийг тодорхойлогч үндэсний 
компани болох зорилгыг дэв
шүүлсэн тус компани “Ачааны 
вагоны үйлдвэр” болон “Тээвэр 
ложистикийн төв” төслөө 
дээрх чуулганы үеэр иргэдэд 
танил цуулав. Олон нийтэд тэр 
болгон мэдээллээ тайлагнаад 

“Монголын төмөр зам” төслүүдээ
танилцууллаа

ДЭД БҮТЭЦ

байдаггүй аж ахуйн нэгжүүд 
өдөрлөгт оролцож, үүдээ дэл
гэсэн байлаа. Энэхүү арга 
хэмжээнд оролцсон “Монголын 
төмөр зам” компани төсөл болон 
хэрэгжүүлж буй ажил үйлчилгээ
нийхээ талаар сонирх сон иргэн 

бүрт тайлбарлаж, цаашдын 
төлөв  лөгөө, зорилтоо илтгэсэн 
үзэс гэ лэнг зассан байв. Төмөр 
замын хөгжлийг түүчээлэх 
тэмүү лэлтэй “Монголын төмөр 
зам” компани сайн засаглалыг 
нэтрүүлэхээр зорьж байгаа аж.

Б.Мөнх
ЗГМ

Г.Байгал
@baigalZGM
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Азийн хувьцааны зах зээлд уналт давамгайлав
АНУын хөдөлмөрийн зах 

зээлийн үзүүлэлтүүд сай жирч 
байгаа нь тус улсын төв банк 
мөнгөний бодлогоо үр гэлж
лүүлэн хумих магадлалыг 
өс гөөд байна. Үүнээс үүдэн 
Азийн хувьцаанууд унаж 
эхэл лээ. Гэхдээ иенийн ханш 
уна сан нь Японы хувьцаануудын 
хан  шийг дэмжив. Тус улсын жи
шиг Topix индекс шинэ долоо 
хоногийн эхний өдөр 0.7 хувиар 

дээшилсэн. Ингэснээр хоёр дахь 
өдрөө дараалан чангарав.

Харин Азийн тэргүүлэх эдийн 
засаг БНХАУ-ын Shanghai 
Com po site индекс 0.5 хувиар 
доо шил лоо. Мөн бүс нутгийн  
хү чир  хэг ул суу дын нэг БНСУын 
хө рөн  гийн зах зээлийн индек сүүд 
унав. Өмнөд Солонгосын Kos pi 
индекс 0.9 хувиар суларлаа. Тус 
индекс таван өдөр дараалан 
буураад байна. 

ТҮҮХИЙ ЭД

НЭР СИМБОЛ НЭГЖ ХАНШ ($) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

АЛТНЫ СПОТ XAU унци 1254.66 +0.01% 4/10/2017

ЦАГААН АЛТ PLA унци 955.7 -0.72% 4/10/2017

МӨНГӨ SIA унци 17.945 -1.13% 4/10/2017

ЗЭС (COMEX) HGA фунт 263.1 -0.6% 4/10/2017

ТӨМРИЙН ХҮДЭР TIOA тонн 76.91 -2.55% 4/10/2017

WTI ТОС CLA баррель 52.44 +0.38% 4/10/2017

БРЕНТ COA баррель 55.42 +0.33% 4/10/2017

БЕНЗИН XBA  174.67 +0.03% 4/10/2017

БАЙГАЛИЙН ХИЙ NGA Mmbtu 3.245 -0.49% 4/10/2017

НҮҮРС (NYMEX) QZA тонн 336.55 +0.21% 4/10/2017

НҮҮРС (NEW CASTLE) XWA тонн 87.1 -1.64% 4/10/2017

ЭЛСЭН ЧИХЭР SBA фунт 16.77 +1.95% 4/10/2017

БУДАА RRA центнер 10.215 -0.15% 4/10/2017

БУУДАЙ WA бушель 424.75 +0.18% 4/10/2017

КАКАО CCA тонн 2007 -3.97% 4/10/2017

КОФЕ KCA фунт 140.05 +1.67% 4/10/2017
Энэхүү ханшийн мэдээлэл нь хүснэгтэд заасан өдрийн 15 цагийн байдлаарх дүн тул 
үүнээс хойш өөрчлөгдсөн байх боломжтой. 
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МОНГОЛД ҮЙЛ АЖИЛЛАГАА ЯВУУЛДАГ ГАДААД КОМПАНИУД

60.84 +1.38% 4/10/2017

0.034 -5.88% 4/10/2017

27.625 +4.74% 4/10/2017

0.024 -4% 4/10/2017

0.013 -7.69% 4/10/2017

3.7 +3.35% 4/10/2017

4.07 -1.69% 4/10/2017

0.365 -3.95% 4/10/2017

0.21 -6.67% 4/10/2017

0.7 +1.45% 4/10/2017

RIO TINTO RIO ASX AUD

WOLF PETROLEUM WOF ASX AUD

PETRO MATAD MATD LON GBX

ASPIRE MINING AKM ASX AUD

GUILDFORD COAL GUF ASX AUD

PROPHECY DEVELOPMENT PCY TSX CAD

TURQUOISE HILL RESOURCES TRQ TSX CAD

SOUTHGOBI RESOURCES SGQ TSX CAD

XANADU MINES XAM ASX AUD

ENTREE GOLD ETG TSX CAD

НЭР СИМБОЛ БИРЖ ВАЛЮТ ХАНШ ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО
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МОНГОЛЫН ХӨРӨНГИЙН БИРЖ

НЭР СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ  ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

NASDAQ COMPOSITE CCMP 5877.812 -1.14 -0.02% 4/10/2017
DAX INDEX DAX 12225.06 -5.83 -0.05% 4/10/2017
TORONTO STOCK EXCHANGE SPTSX 15667.13 -30.05 -0.19% 4/10/2017
S&P/ASX 200 AS51 5912.9 +50.43 +0.86% 4/10/2017
S&P 500 INX 2355.54 -1.95 -0.08% 4/10/2017
SHANGHAI COMPOSITE SHCOMP 3270.711 -15.91 -0.48% 4/10/2017
DOW JONES INDUSTRIAL AVERAGE INDU 20656.1 -6.85 -0.03% 4/10/2017
TOP 20 MSETOP 12904 -70.3 -0.54% 4/10/2017
FTSE 100 UKX 7349.37 +46.17 +0.63% 4/10/2017
HANG SENG HSI 24259.72 -7.58 -0.03% 4/10/2017
NIKKEI 225 NKY 18797.88 +133.25 +0.71% 4/10/2017
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ДЭЛХИЙН ГОЛЛОХ ИНДЕКСҮҮД

Тухайн өдөр арилжаалагдсан хувьцаа

НЭР  СИМБОЛ ХАНШ (нэгж) ӨӨРЧЛӨЛТ % ОГНОО

АПУ ХК   APU 340.8 1.61% 4/10/2017
ГОВЬ ХК   GOV 12570 1.13% 4/10/2017
МАХ ИМПЕКС ХК  MMX 2450 0.29% 4/10/2017
СҮҮ ХК  SUU 130 0.32% 4/10/2017
АДУУН ЧУЛУУН ХК   ADL 2379 -1.94% 4/10/2017
БИ ДИ СЕК ХК  BDS 1340 0% 4/10/2017
БАЯНГОЛ ЗОЧИД БУУДАЛ ХК   BNG 39500 -1.25% 4/10/2017
АРИГ ГАЛ ХК   EER 2350 0% 4/10/2017
ХӨХ ГАН ХК  HGN 55 -9.26% 4/10/2017
МАТЕРИАЛ ИМПЕКС ХК   MIE 8500 0% 4/10/2017
МОНГОЛ НЭХИЙ ХК  MNH 3720 -4.62% 4/10/2017
МОНГОЛ ШУУДАН ХК  MNP 390.03 0.01% 4/10/2017
РЕМИКОН ХК  RMC 46 0.02% 4/10/2017
ТАВАНТОЛГОЙ ХК  TTL 5080 -6.87% 4/10/2017
АВТО ИМПЕКС ХК  AOI 1950 13.57% 4/10/2017
ЕВРОФЁ АЗИА ХК  SOI 685 14.17% 4/10/2017
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MSE ALL индекс сүүлийн хоёр жилд (нэгжээр)

“Хөрөнгө оруулагч үндэс-
тэн” хаалттай хувьцаат 
ком панийн гүйцэтгэх захирал 
Б.Та миртай энэ сарын 22-23-
нд болох “Хөрөнгө оруулагч 
үндэстэн” чуулга уулзалтын 
талаар ярилцлаа. “Үндэсний 
хөрөнгө оруулагчдын хамгийн 
том чуулганы бэлтгэл ажил 
үргэлжилж байна” хэмээн 
тэрбээр тодотгосон юм. 

-“Хөрөнгө оруулагч үн-
дэстэн” чуулганы бэлтгэл 
аж лаа хэр хангаж байна вэ?

Бидний зүгээс уг арга хэмжээг 
үндэсний хөрөнгө оруулагчдын 
хамгийн том чуулга уулзалт 
гэж онцолж байгаа. Чуулганы 
бэлтгэл ажил ид өрнөж байна. 
Олон нийтэд чуулгантай 
холбоотой мэдээллээ өнгөрсөн 
долоо хоногоос түгээж эхэлсэн. 
Чуулганд оролцохоор одоогийн 
байдлаар 400 гаруй хүн албан 
ёсоор бүртгүүлээд байна. 
Томоохон компани, гарааны 
бизнесүүд ивээн тэтгэгч болж, 
бидний ажлыг ихэд дэмжиж 
буй. Бүртгэл үргэлжилж байгаа. 
Чуулган бүтэн хоёр өдрийн турш 
үргэлжилнэ. Нэгдсэн болон 
салбар хуралдаанаар чуулган 
эхэлж, хэлэлцүүлэг, сургалт 
давхар болно. Харин дараагийн 
өдөр нь “Ард санхүүгийн нэгдэл” 
болон “Хөрөнгө оруулагч 
үндэстэн” компанийн хувьцаа 
эзэмшигчдийн хурлаар чуулган 

үргэлжилнэ.
-Чуулганы нэр олон нийтийн 

анхаарлыг ихээхэн татаж 
байсан. Яагаад ингэж нэрлэх 
болов. Ямар нэг шалтгаан бий 
юү?

Ухаалгаар хуримтлалаа 
удирддаг хөрөнгө оруулагч 
үндэстэнг бий болгох нь манай 
чуулга уулзалтын алсын хараа. 
Тиймээс чуулганаар хөрөнгө 
оруулалт, гарааны бизнес, санхүү 
болон технологи, хувьчлал гэсэн 
сэдэв анхаарлын төвд байх болно. 
Чуулганы нэртэй холбогдуулж 
зарим сэтгүүлч асууж байсан. 
Бидний хувьд шалтгаан маш 
тодорхой гэж ойлгож байгаа. 
Монгол хүн болгон хөрөнгө 
оруулагч байх тэрхүү боломж, 
бололцоог таниулахаар зорьж 
байна. Тиймээс “Хөрөнгө оруу
лагч үндэстэн” гэж чуулганаа 
нэрлэсэн. 

-Санхүүгийн зах зээл, 
ялангуяа хөрөнгийн зах зээ-
лийн хөгжилд энэхүү чуулга 
уулзалт ямар эерэг нөлөө 

Хөрөнгө оруулалтын 
боломжуудыг танилцуулна

Б.Мөнх
ЗГМ

Хүн болгон хөрөн
гө оруулагч байх 
тэрхүү бололцоог 
таниу лахаар 
зорьж байна

С.Батсайхан / ЗГМ©

нь чуулганы хэлэлцэх асуудалд 
багтаж байгаа. Эдийн засаг дахь 
банк санхүү болон хөрөнгийн 
зах зээлийн тэнцвэртэй хөгжлийг 
бий болгох гарц, боломжийг 
чуулган эрэлхийлнэ. Түүнээс 
гадна хөрөнгө оруулалтын 
боломжуудыг оролцогчдод 
танилцуулахад ач холбогдол 
өгч байгаа. Иргэдэд хөрөнгөө 
үр ашигтай удирдах арга 
ухааныг түгээх, тэр чиглэлийн 
туршлагаа оролцогчид хоорон
доо солилцоно. Монголын 
компаниудыг дэлхийн цахим 
хувьсгалд бэлдэх шаардлагатай 
болж байна. Тиймээс “Санхүү 
ба технологи” гэсэн салбар 
хуралдаан болон хэлэлцүүлэг 
нь чуулганы онцлох хэсэг байх 
болно. Компани шинэ шатанд 
гарахад технологийн хөгжил, 
дэвшил чухал үүрэгтэй. Дэлхий 
нийтийн хандлага ч технологийн 
ололт руу чиглэж байна.  

-Хөрөнгө оруулалтын чуулга 
уулзалтууд тодорхой хязгаар, 
тоо хэмжээ тогтоочихсон 
байдаг. Энэ байдлаас болж 
энгийн иргэдэд оролцох 
боломж тэр болгон олддоггүй 
шүү дээ. “Хөрөнгө оруулагч 
үндэстэн” чуулга уулзалт хүн 
болгоны өмнө нээлттэй гэж 
ойлгож болох уу?

Олон нийтэд хандсан анхны 
хөрөнгө оруулалтын чуулган гэж 
“Хөрөнгө оруулагч үндэстэн”г 
тодотгож болно. Учир нь хүн 
болгонд манай чуулга уулзалт 
нээлттэй байх юм. Монголд 
өмнө нь болж байсан чуулга 
уулзалтын хуучинсаг байдлыг 
халах, нөгөө талаасаа шинэ арга 
хэлбэрийг нэвтрүүлэхэд анхаарч 
байгаа. Хөрөнгө оруулалтын 
чуулганд ихэнх тохиолдолд 
томоохон бизнес эрхлэгчид  
болон төрийн төлөөлөл түлхүү 
оролцож ирсэн. Тэгвэл “Хөрөнгө 
оруулагч үндэстэн” чуулган 
үүнээс тэс өөр байх юм. Энэ 
удаагийн чуулга уулзалт олон 

нийтийн санхүүгийн чөлөөт 
индэр байна. Чуулганы оролцогч 
хэлэлцүүлэг, илтгэл, мэдээлэл 
өгөх уулзалт, сургалт гээд энэ 
болгонд хамрагдах боломжтой. 
Бидний зүгээс тухайн хүний 
оролцоог хангах хүрээнд үр 
дүнтэй, ажил хэрэгч, бүтээлч 
байлгахад нь илүү анхаарч 
байгаа. Тухайлбал, хөрөнгийн 
зах зээл болон банкны системийн 
ялгаа, давуу, сул талуудын 
талаар иргэдэд тодорхой ойл
голт өгөх шаардлагатай болж 
байна. Мөн хувийн санхүү 
гийн менежментийн цогц 
зөвлөгөөнөөс гадна энэ хүрээнд 
сургалт зохион байгуулахаар 
хөтөлбөрт тусгасан. 

-Чуулга уулзалтын онцлох 
сэдвийн нэг нь хувьчлал. Тө-
рийн өмчит зарим компани 
засаглалын хямралаас эдийн 
засгийн хүндрэлд шилж сэн. 
Хариуцлагын тогтолцоо 
суларч, улмаар эдийн засгийн 
үр ашиг нь багассан. Тиймээс 
Засгийн газраас төрийн өмчит 
зарим аж ахуйн нэгжийг 
өнгөрсөн оноос хувьчилж 
эхэлсэн. Та хувьчлалын хам-
гийн ойрын сайн болон муу 
жишээ гэвэл юуг нэрлэх вэ?

Сайн жишээний тоонд 
“Монгол Шуудан” хувьцаат 
компанийн хувьчлал багтана. 
Тус компанийн 34 хувийг 
өн гөрсөн онд хөрөнгийн бир
жээр дамжуулан амжилттай 
хувьчилсан. Үүний үр дүнд 
компанийн үйл ажиллагаанд 
нь ахиц, дэвшил гарч, засагла
лын чанар нь сайжирсан. Мөн 
өнгөрсөн онд алдагдлаа халж, 
нэг тэрбум төгрөгийн ашигтай 
ажилласан байна. Хувьчлалыг 
хөрөнгийн биржээр дамжуу
лан зохион байгуулах нь илүү 
шударга, хүн болгонд нээлттэй. 
Муу жишээ гэвэл, “Улсын их 
дэлгүүр”. Жижиг хувьцаа эзэм
шигчдийн эрх ашгийг хамгийн 
их зөрчиж байгаа. 

үзүүлэх вэ?
Бид Монголын хөрөнгийн 

зах зээлийн хөгжлийг идэвх
жүүлэхэд тодорхой хувь 
нэмэр болохоос гадна иргэдэд 
санхүүгийн боловсрол олгоход 
түлхүү анхаарч байна. Энэ 
хүрээнд тогтмол сургалт зохион 
байгуулж ирсэн. Чуулганы үеэр 
иргэдийн санхүүгийн боловсролд 
зориулсан номынхоо нээлтийг 
хийхээр төлөвлөж байгаа. 
Мөн санхүүжилт эрэлхийлж 
буй бизнесүүдийг хөрөнгө 
оруулагчидтай холбохоор 
зорьж байна. Чуулга уулзалтад 
гадаадын туршлагатай хөрөнгө 
оруулагчид ирж оролцоно. Тэд 
өөрсдийн туршлагаа хуваалцаж, 
зах зээлийн чиг хандлагын талаар 
нээлттэй ярилцлага өрнүүлэх 
юм. 

-Чуулганаар ямар асууд-
луудыг хэлэлцэхээр байгаа вэ?

Монголын эдийн засгийн 
байдал, санхүү, хөрөнгийн зах 
зээлийн өнөөгийн орчин нөх
цөлийн талаар хэлэлцэнэ. Энэ 

» Хөрөнгө оруулалт, гарааны 
бизнес, санхүү болон 
технологи, Хувьчлал гэсэн 
сэдвийг өргөн хүрээнд 
хэлэлцэнэ.

» Хөрөнгийн зах зээлийн 
хөгжлийг идэвхжүүлэхэд 
тодорхой хувь нэмэр болохоос 
гадна иргэдэд санхүүгийн 
боловсрол олгоход түлхүү 
анхаарч байна.

» Сайн жишээний тоонд 
“Монгол Шуудан” хувьцаат 
компанийн хувьчлал багтана.
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